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 Vážení čtenáři Těchonínských listů, dočkali jsme se vydání letního čísla a to znamená, že nás 
čekají prázdniny a dovolené. Hurá! 
 Děti opustily školní lavice, a tak je obec plná smíchu a radosti. Pro ně jsou tyto dny příležitostí k 
odpočinku, dobrodružstvím a novým zážitkům. Věřím, že si všichni malí i velcí najdou chvíli na to, 
aby si naplno užili volný čas, ať už na koupališti, při sportovních aktivitách, nebo během rodinných 
výletů po našem krásném kraji. Ať už se chystáte k moři, do hor, nebo jen plánujete zůstat v pohodlí 
domova, přejeme Vám krásné a klidné dny plné odpočinku a regenerace.
 Místní spolky a obec si pro Vás připravily i několik zajímavých akcí, o kterých se dočtete v tomto 
čísle. Věříme, že si každý najde něco, co ho zaujme a potěší.
 Přejeme Vám všem krásné léto plné slunce, pohody a nezapomenutelných zážitků. Těšíme se na 
Vaše příspěvky a fotografie, které nám můžete zasílat, abychom mohli společně sdílet radost z letních 
dní.

Za redakční radu Tereza Živná

SLOVO ÚVODEM

Vážení spoluobčané,
 letní teploty a slunné dny, to není jenom jasná zpráva o tom, že přichází doba letních radovánek, 
ale taky se do Vašich rukou dostává další vydání Těchonínských listů. Chtělo by se říci, že to předchozí 
vydání TL jsme sotva zavřeli po přečtení posledního příspěvku Setkání s Milošem Jakešem, kde nás 
chladily snímky plné sněhu. Taková vzpomínka přijde brzy vhod, protože nás budou čekat četné parné 
dny.
 Letní atmosféru jsme opět podpořili výsadbou květinových záhonů u kostela sv. Markéty a taky 
se nám již podařilo doplnit dětské hřiště U Hrušně v Celném o další lavičky a stojany na jízdní kola. 
V každém koutě naší vesničky rozsvěcíme barevnost jiným způsobem, věříme však, že jdeme správ-
nou cestou a každý si již vybere, co je mu k srdci bližší. Těž péče o celkový vzhled obce není nikterak 
zanedbávána a myslím, že se nám daří mít krásná prostranství, zač patří dík nejen zaměstnancům 
obce, ale i všem, kteří se příkladně starají o prostranství u svých domovů. Děkujeme.
 V posledním týdnu měsíce června jsme provedli opravu místní komunikace vedoucí Hlucho-
vem. Pevně věřím, že provedená oprava prodlouží životnost této komunikace o několik let. Věřím 
také, že spolu s Vámi, spoluobčany žijícími v Hluchově a dalšími návštěvníky, kteří tudy tranzitujete, 
nebo budete tranzitovat, zvládneme celé omezení provozu a osobního pohodlí. Jedině s Vaším po-
chopením a  empatickým přístupem po dobu nezbytného zajíždění kameniva zvládneme zvýšenou 

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY
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prašnost apod. Věřím také, že všichni zvládneme ohleduplně přizpůsobit rychlost jízdy. Děláme to 
všichni proto, aby za nějakou dobu byla komunikace celistvá a sloužila dlouho i nadále nám všem. 
Děkuji Vám za kladný a vstřícný přístup. Na tuto opravu nám přispěl Pardubický kraj již na základě 
předchozího příslibu pana hejtmana JUDr. Martina Netolického, Ph.D., dotační částkou 500 tis. Kč.
 Neustále se snažíme připravovat další investiční akce. Na podzim tohoto roku bychom rádi za-
teplili bytový dům č. p. 71 Těchonín a provedli dílčí úpravy prostranství kolem tohoto domu. Dále by-
chom rádi v  této době provedli demolici domu 
č. p. 63 Těchonín. Bude se jednat o  investice, 
které budeme činit pa- trně bez dotací, a  tedy 
zcela z  rozpočtu obce, i  když je pravdou, že se 
neustále snažíme hle- dat cesty, jak případné 
dotační příležitosti vy- užít. Pracujeme také na 
pasportu dopravního značení a zejména z dů-
vodu stoupající čet- nosti dopravy na našich 
místních komunika- cích vozidel především 
jiných než místních řidičů budeme osazo-
vat dopravní značení, které by se mohlo zdát 
místním občanům ne- logické, ale musíme si 
říci, že některé křižo- vatky fungují bezpečně, 
protože se zde využívá tzv.  „zvyklostní pravi-
dlo“, jež ovšem popírá příkladně tzv.  „pravidlo 
pravé ruky“ apod. Taková místa jsme nuceni označit 
dopravním značením. To, že se zde ještě nic nestalo, je 
v tuto chvíli velice dobrá zprá- va. Co se týče dalších činností, 
tak probíhají neustále investice do bytového fondu obce, kdy v této 
době bude dokončena „rekonstrukce“ bytu č. 11 v bytovém domě č. p. 179 Těcho-
nín a tento byt by mohl být v srpnu přidělen novému nájemníkovi.
 Jako každé léto i to letošní bude ve znamení zábavy, čerpání energie a jistě i odpočinku. V naší 
obci se bude konat hned několik akcí, na které bych Vás všechny rád pozval. Dne 29. 6. 2024 proběhne 
Zahájení prázdnin na hřišti v Celném s doprovodným programem pro děti. Dne 6. 7. 2024 proběhne 
2. ročník Dne s četníky, kde se o zábavu postarají místní četníci v rámci bohatého programu. Dne 
7. 7. 2024 proběhne Pouť v kostele svaté Markéty v Těchoníně. Ve dnech 12. 7.–13. 7. budou pouťo-
vé atrakce v Těchoníně a  i  tuto dobu neustále diskutujeme o možnosti pořádání Memoriálu Jiřího 
Leichta, který by případně proběhl dne 12. 7. V tomto případě je pořádání akce nejisté. Dne 20. 7. 
proběhnou rybářské závody pro laickou veřejnost - Memoriál Josefa Sedláčka st. Dne 27. 7. se usku-
teční fotbalový letní Silvestr na hřišti v Celném. Vidíte, že výčet a rozmanitost trávení volného času 
z hlediska volnočasových akcí u nás je bohatá. Neváhejte nějakou z nich navštívit.
 Zároveň bych rád poděkoval všem, kteří se zasadili o pořádání jednotlivých akcí v Těchoníně 
v uplynulém období. Každá taková událost je radostí nejen pro Těchonín, ale zejména pro všechny, 
kteří se na takovou akci dostaví a poveselí se.
 Na závěr mého příspěvku mi dovolte Vám popřát krásné léto. Dětem úspěšné ukončení školního 
roku a následné bezstarostné užívání zasloužených prázdnin. Užívejte si slunce, setkávání s přáteli, 
buďte co nejvíce se svými rodinami a přeji, abyste všichni zažili co možná nejvíce společných chvil 
a radostí. Dbejte i na svou bezpečnost a dávejte na sebe pozor, ať už budete u vody, na kole, v horách, 
nebo pojedete autem po přeplněných silnicích. Důležité je dojet do cíle a ne tam být první. Mějte 
krásné léto!

Josef Sedláček, starosta obce
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přiděleny tyto číselné klíče:

Budiš M. Hrdina R. Chládek J. Junek J. Nepustil A. Ryba L. Sedláček J. Šimek L. Špinlerová I. Trojan J. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:6.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání zastupitelstva obce nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí informace o zajištění očkování psů.
Již v loňském roce jsme přistoupili k rozeslání této informace prostřednictvím infokanálu a stejně 
jako v letech předchozích bude očkování psů a koček provedeno MVDr. Šimkovou, kterou mohou 
zájemci o očkování kontaktovat a domluvit se s ní na termínu.

• Bere na vědomí informace k  úpravě obce, zajištění sečení a  úklidu veřejných prostranství 
a hřbitovů.
Údržba, úklid a sečení veřejných prostranství a hřbitovů v obci bude prováděno stejně jako v mi-
nulém období včetně využití brigádníků a dohodářů. U výsadby v ostrůvcích se zvažuje možnost 
osázení trvalkami.
Zastupitel Michal Budiš vznesl dotaz, zda ‑li by bylo možné přidat jednu popelnici nebo kontejner 
ke hřbitovu.
Starosta p. Sedláček odpověděl, že ke hřbitovu bude umístěna ještě jedna popelnice, toto řešení 
doporučil technický zaměstnanec obce Jiří Junek.

• Bere na vědomí informace o stavu lip rostoucích v prostranství u kostela sv. Markéty v Těcho-
níně.
Zastupitelé obce obdrželi k seznámení výsledek nově provedeného posouzení lip rostoucích ve 
veřejném prostranství u kostela sv. Markéty v Těchoníně, které provedla Agentura ochrany přírody. 
Je zde popsán stav lip a jsou zde navrženy převážně záchranná opatření proti kácení. U jednoho 
stromu je navrženo kácení nebo dožití stromu v podobě „torza“. Tento výsledek byl zaslán panu 
Šejnohovi z Římskokatolické církve, který se k němu dosud nevyjádřil.
Zastupitelka Mgr. Ivanka Špinlerová seznámila zastupitele s krátkým pojednáním o historii a funk-
ci výše zmiňovaných lip kolem kostela.

• Schvaluje společnost ASFALTUJEME.CZ,  s.  r.  o., Nádražní 469, 269 01 Rakovník (pobočka 
Kralice na Hané) s konečnou nabídkovou cenou 896.973 Kč jako zhotovitele akce: „Údržba ko-
munikace v místní části Hluchov dvouvrstvým emulzním nátěrem“ a podpis SOD.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.

Z OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

JEDNÁNÍ DNE 10. 4. 2024
ověřovatelé zápisu: Michal Budiš, Ing. Roman Hrdina 
zapisovatel: Ing. Šimek Ladislav

přítomno zastupitelů: 11/11

omluveni: MUDr. Luděk Ryba do 18:10

přítomno občanů/hostů: 2/0
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Na základě rozhodnutí zastupitelstva obce byla v této věci podána žádost o individuální dotaci 
z prostředků Pardubického kraje. Dále byl proveden průzkum trhu za účelem zjištění nejvýhodněj-
ší cenové nabídky na tuto akci. Poptány byly a cenovou nabídku předložily:
 » ASFALTUJEME.CZ, s. r. o., Nádražní 469, 269 01 Rakovník (pobočka Kralice na Hané) s ko-

nečnou nabídkovou cenou 896.973 Kč
 » Bitunova spol., s. r. o., Havlíčkova 4923/60a, 586 01 Jihlava s konečnou cenou 968.847 Kč.
 » NVB LINE, s. r. o., Cukrovar 716, 768 21 Kvasice s konečnou cenou 1.003.332 Kč.

• Schvaluje podání žádosti o dotace k akci: „Pořízení komunální techniky – Těchonín“ v rámci 
intervence 52.77 Strategického plánu SP SZP 2023-2027 a zahájení příprav výběrového řízení 
pro výběr nejvýhodnějšího dodavatele předmětné komunální techniky.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Starosta p. Sedláček uvedl: Jak bylo již avizováno, obec Těchonín má v tuto chvíli komunální 
techniku (malý náklaďáček) ve stavu, který bude v brzké době vyžadovat větší investice. Nabízí 
se vhodná dotační příležitost, s jejíž pomocí bychom mohli pořídit nové vozidlo. Na základě pro-
běhlého jednání zástupců obcí s MAS Orlicko jsme získali dostatečný výčet informací pro pokus 
tuto dotaci získat. Naše žádost spadá do kategorie zakázky 1.000.000 Kč ‑ 2.000.000 Kč v inves-
tičních nákladech. Bude se pravděpodobně jednat o částku okolo 1.500.000 Kč vč. DPH. Je zde 
příslib podpory ve výši až 70%, rozsah je od 500.000 do 5.000.000 Kč.
Alokace zdrojů v MAS Orlicko je pouhých 12.500.000 Kč.
Můžeme počítat cca s tímto harmonogramem k 1. výzvě SP SZP:
Termín vyhlášení výzvy: 15. 04. 2024
Termín příjmu žádostí od – do: 29. 04. 2024 – 15. 05. 2024
Termín finálního podání na RO SZIF: 31. 08. 2024 (v případě, že budete vybráni na MAS)
Předání cenového marketingu na MAS: 26. 10. 2024 = dokdy musíte mít zrealizovaný výběr do-
davatele
Předání cenového marketingu na SZIF: do 09. 11. 2024
Po předání cenového marketingu na SZIF bude zahájena kontrola ze strany SZIF. Z toho plyne, že 
bychom měli v tuto chvíli schválit, zda do tohoto projektu jdeme, a tedy schválit podání žádosti. 
Následně budeme provádět výběrové řízení za účelem zajištění nejvýhodnější cenové nabídky, 
a tedy i dodavatele komunální techniky.
Následovala diskuse k vhodné technice pro obec. Zastupitel Jiří Junek obeznámil zastupitele s vyu-
žitím současné techniky v obci jako technický pracovník obce. V rámci diskuse byly projednávány 
i jiné návrhy a možnosti komunální techniky. Starosta p. Sedláček doplnil, že veškeré činnosti 
v obci jsou za dobu, kdy tu komunální technika je, nastavené na její parametry a vlastně nám tyto 
režimy a technika vyhovují.

• Schvaluje podání žádosti o dotaci k revitalizaci sousoší v rámci akce: „Sousoší sv. Antonína Pa-
duánského s dítětem Ježíš v Těchoníně u domu č. p. 87“ v rámci projektu Malé památky Orlicka 
prostřednictvím Sdružením obcí Orlicko.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Starosta p. Sedláček uvedl: Po delší době tu máme možnost požádat prostřednictvím Sdružení obcí 
Orlicko o dotační spolufinancování v rámci projektu Malé památky Orlicka. V našem případě se 
jedná o „Sousoší sv. Antonína Paduánského s dítětem Ježíš v Těchoníně u domu č. p. 87“, na které 
máme nejnovější restaurátorský průzkum od restaurátora pana Hynka Bláhy. S panem Bláhou 
máme již letité zkušenosti a jeho práci je možné vidět na všech zrekonstruovaných sochách v obci 
nejméně po dobu 10 let nazpět. Celkové náklady jsou odhadovány přibližně na částku 130 000 Kč, 
kdy finanční prostředky, které by mohly být vynaloženy z rozpočtu obce, jsou okolo 40 tis. Kč.
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• Bere na vědomí informace k probíhající akci: „Projekt Předcházení vzniku odpadů v regionu 
Sdružení obcí Orlicko“.
Starosta p. Sedláček informoval, že na nedávném jednání zástupců Sdružení obcí Orlicko jsme 
byli informováni o průběhu této dotační akce. Již jsou vysoutěžení a schválení dodavatelé jed-
notlivých prvků dotace. Vratné plastové kelímky a techniku na jejich mytí bude dodávat firma 
NICKNACK, s. r. o. Dodávku domácích kompostérů zajistí společnost MEVA ‑TEC, s. r. o., do-
dávku štěpkovačů bude zajišťovat firma EVERUN CZECH REPUBLIC, s. r. o. K realizaci by 
mělo dojít do podzimu letošního roku. V tuto chvíli Sdružení obcí Orlicko provádí administra-
tivní úkony, kterými se řeší mimo jiné také technické parametry smluv na základě, kterých bude 
následně možné domácí kompostéry předávat domácnostem. Co se týče již dříve diskutovaných 
plastových vratných kelímků, pak v tuto dobu máme zajištěný počet 500 ‑ 1000 ks z uvolněných 
kapacit obce Červená Voda, které se mi podařilo vyjednat s tamním starostou Petrem Marešem.

• Bere na vědomí informace o předpokládané výši dotace pro zajištění potravinové obslužnosti – 
Konzum obchodní družstvo v Ústí nad Orlicí.
Tak jako každoročně obec obdržela predikci dotace na „potravinovou obslužnost“. Starosta p. Sed-
láček pochválil současný personál místní prodejny Konzum v Těchoníně. Je zde zcela jiná atmo-
sféra, prakticky nic není problém a jednání s personálem prodejny je vždy milé a prodavačky jsou 
vlídné a velmi ochotné. To je zřejmě i odrazem vyšší návštěvnosti prodejny a s tím související 
růst této prodejny. Odrazem tohoto zlepšení je i výpočet nižší dotace ze strany obce Těchonín ve 
smyslu tzv. dotace na potravinovou obslužnost, a ta je v letošním roce predikována na částku okolo 
35.000 Kč, což meziročně představuje pokles o cca 90.000 Kč. Zvýšená kvalita prodejny je vidět 
na první pohled.
Pan Karel Vencl podal krátkou zprávu z jednání členské schůze KONZUMU.

• Bere na vědomí informace k protiprávnímu jednání v naší obci.
Starosta p. Sedláček uvedl: Jistě nikomu z Vás neuniklo, že v nedávné době došlo u nás v obci 
k protiprávnímu jednání, kdy tehdy ještě neznámý pachatel vnikl do prodejny Konzum a zde ná-
sledně odcizil zboží. Dále bylo zjištěno, že někdo navštívil i místní hasičskou zbrojnici. V rámci 
následujících asi dvou až třech týdnů došlo díky hodinářské práci Policie ČR k dopadení tohoto 
pachatele. V této době je spisový materiál předán na SKPV Ústí nad Orlicí k dalšímu opatření, což 
znamená, že tento případ spěje k soudu. Na tomto místě bych chtěl velice poděkovat příslušníkům 
policie ČR, Územního odboru Ústí nad Orlicí, obvodního oddělení v Letohradě, kteří se tomuto 
případu věnovali opravdu intenzivně a prověřovali každou jeho okolnost, díky čemuž velice brzy 
pachatele dopadli.

• Schvaluje finanční příspěvek Základní umělecké škole Jablonné nad Orlicí ve výši 5.000 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Na obecní úřad byla doručena žádost ZUŠ Jablonné nad Orlicí, kterou naše obec pravidelně finanč-
ně podporuje. Starosta p. Sedláček navrhuje příspěvek na činnost ve výši 5.000 Kč.

• Schvaluje „Roční účetní závěrka a  rozdělení hospodářského výsledku ZÁKLADNÍ ŠKOLY 
A MATEŘSKÉ ŠKOLY TĚCHONÍN“ za rok 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Ředitelka ZŠ Těchonín předložila žádost o schválení roční účetní závěrky zřizované příspěvko-
vé organizace ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA TĚCHONÍN za rok 2023 a rozdě-
lení hospodářského výsledku za rok 2023 ve výši 249.070,01 Kč, do rezervního fondu ve výši 
225.070,01 Kč a fondu odměn ve výši 24.000 Kč.

• Povoluje ZÁKLADNÍ ŠKOLE A  MATEŘSKÉ ŠKOLE TĚCHONÍN pro školní rok 2023-2024 
výjimku z nejnižšího počtu žáků v základní škole stanoveného v prováděcím právním předpise, 
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kterým je vyhláška č. 48/2005 Sb., o základním vzdělávání a některých náležitostech plnění po-
vinné školní docházky, ve znění pozdějších předpisů, s tím, že uhradí zvýšené výdaje na vzdě-
lávací činnost školy, a to nad výši stanovenou normativem. Ve školním roce 2023-2024 bude 
minimální počet žáků v základní škole 24.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Ředitelka uvedené organizace Mgr. Lenka Kreuselová podala s odkazem na § 23 odst. 3 a 4 zá-
kona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání 
(školský zákon), ve znění pozdějších předpisů, žádost o udělení výjimky z nejnižšího počtu dětí 
v základní škole na školní rok 2022/2023 stanoveného v prováděcím právním předpise, kterým je 
vyhláška č. 48/2005 Sb., o základním vzdělávání, a některých náležitostech plnění povinné školní 
docházky, ve znění pozdějších předpisů. Minimální počet bude 24 žáků.

• Povoluje ZÁKLADNÍ ŠKOLE A  MATEŘSKÉ ŠKOLE TĚCHONÍN pro školní rok 2024-2025 
výjimku z nejvyššího počtu dětí v mateřské škole stanoveného prováděcím právním předpise, 
kterým je vyhláška č. 14/2005 Sb., o předškolním vzdělávání, ve znění pozdějších předpisů, a to 
do počtu 4 dětí za předpokladu, že toto zvýšení počtu není na újmu kvalitě vzdělávací činnosti 
školy a jsou splněny podmínky bezpečnosti a ochrany zdraví.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Ředitelka uvedené organizace Mgr. Lenka Kreuselová podala s odkazem na § 23 odst. 3 a 5 zá-
kona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání 
(školský zákon), ve znění pozdějších předpisů, žádost o udělení výjimky z nejvyššího počtu dětí 
v mateřské škole na školní rok 2022/2023 stanoveného v prováděcím právním předpise, kterým je 
vyhláška č. 14/2005 Sb., o předškolním vzdělávání, ve znění pozdějších předpisů, a to do počtu 4 
dětí.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
Starosta p. Sedláček:

• poděkoval
 » paní Lence Moravcové, která nově vede pěvecký sbor dětí z Těchonína a blízkého okolí. Díky 

její snaze a chuti dětí si zazpívat bylo možné prožít krásné chvíle v kapli sv. Jana Nepomucké-
ho v Celném při velikonočním koncertě. V této době probíhají další setkání dětí v rámci toho-
to volnočasového pěveckého kroužku. Děti budou mít své vystoupení při akci „Noc kostelů“ 
dne 7. 6. v kostele sv. Markéty v Těchoníně.

• pozval na akce:
 » v rámci měsíce dubna bude proveden úklid Těchonína. Všichni jste srdečně zváni
 » dne 30. 4. 2024 se uskuteční pálení čarodějnic u místní hasičárny, k této akci budou včas zve-

řejněny další bližší informace. Všichni jste srdečně zváni
 » dne 3. 5. 2024 proběhne pietní kladení věnců
 » dne 4. 5. 2024 se pořádá pochod s četníky

pan Karel Vencl
• informoval o údržbě veřejného osvětlení. Práce na VO v centru obce budou provedeny během 

měsíce května.
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Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání zastupitelstva obce nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí zprávu knihovnice o činnosti místní knihovny.
Knihovnice paní Jarmila Pohlová přednesla zastupitelům obce a přítomným zprávu o činnosti 
místní knihovny.

• Schvaluje účetní závěrku obce Těchonín za rok 2023.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
K 31. 12. 2023 byla řádně sestavena účetní závěrka obce za rok 2023. Dne 3. 4. 2024 bylo za obec 
podáno Přiznání k dani z příjmů právnických osob. Výsledek hospodaření před zdaněním byl zisk 
ve výši 3.577.792,18 Kč. Dle Vyhlášky 220/2013 Sb. je potřeba účetní závěrku do šesti měsíců ode 
dne, ke kterému se sestavuje, schválit a sepsat o úkonu protokol.

• Schvaluje Závěrečný účet obce za rok 2023 bez výhrad.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Závěrečný účet shrnuje údaje o ročním hospodaření obce a je nutné ho do 30. 6. 2024 schválit. 
Návrh byl 26. 4. 2024 na úřední desce v užším rozsahu vyvěšen, na internetových stránkách byl 
zveřejněn v plném rozsahu včetně příloh, kterými jsou Rozvaha, Výkaz zisku a ztráty, Přílohy č. 5 
k vyhlášce 410/2009 Sb a Zpráva o výsledku přezkoumání hospodaření za rok 2023. Písemně bylo 
možné se k němu vyjádřit do 14. 5. 2024.

• Bere na vědomí informace k zajištění zimní údržby místních komunikací.
Všechny činnosti budou prováděny dle dosud zavedených zvyklostí a v nastaveném měřítku, zim-
ní údržbu komunikací pro naši obec bude i nadále provádět společnost Jamenská, a. s. a obecní 
zaměstnanec Jiří Junek.

• Schvaluje výběr zhotovitele pro akci: „Stavební úpravy bytu č. 11 v BD č. p. 179 Těchonín“ - 
Kamil Keprta, IČO: 14437767, Líšnice 226, 561 84 Líšnice, který podal nejvýhodnější cenovou 
nabídku dne 13. 5. 2024 s konečnou cenou 529.490 Kč a podpis smlouvy o dílo.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.

Na základě provedeného průzkumu trhu byly osloveny tyto společnosti:
 » David Mucha, IČO: 86691392, Lichkov 165, 561 68 Lichkov
 » Tomáš Novotný, IČO: 68471378, Mladkov 49, 561 67 Mladkov
 » Andrej Lukáč, IČO: 64804909, Těchonín 194, 561 66 Těchonín
 » Kamil Keprta, IČO: 14437767, Líšnice 226, 561 84 Líšnice

Spol. Tomáš Novotný, IČO: 68471378, 561 67, Mladkov 49, Mladkov, reagoval na zaslanou vý-
zvu, nabídku z kapacitních důvodů nepodá.
Nejvýhodnější nabídku podala společnost:
 » Kamil Keprta, IČO: 14437767, Líšnice 226, 561 84 Líšnice, která podala cenovou nabídku dne 

13. 5. 2024 s konečnou cenou 529.490 Kč.

JEDNÁNÍ DNE 15. 5. 2024
ověřovatelé zápisu: Jaroslav Chládek, Jiří Junek
zapisovatel: Ing. Ladislav Šimek

přítomno zastupitelů: 11/11

omluveni: --

přítomno občanů/hostů: 2/0
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Následovaly nabídky:
 » Andrej Lukáč, IČO: 64804909, 561 66, Těchonín 194, Těchonín, s konečnou cenou 604.227 Kč.
 » Daniel Hubálek ‑ Stavební práce, Těchonín 3, 561 66 Těchonín, IČ: 14437767, konečnou cenou 

626.523 Kč.
K vyhodnocení CN došlo dne 13. 5. 2023 od 17:00 hod. Doručená nabídka splnila podmínky za-
dávacího řízení a výběrovou komisí ve složení Daniel Krejsa, Vlastimil Všetička a Ing. Ladislav 
Šimek byla starostovi obce a následně zastupitelstvu obce jako nejvýhodnější nabídka předložena 
a doporučena ke schválení nabídka dodavatele ‑ Kamil Keprta, IČO: 14437767, Líšnice 226, 561 
84 Líšnice, který podal cenovou nabídku dne 13. 5. 2024 s konečnou cenou 529.490 Kč.

• Bere na vědomí informace o  podání žádosti o  dotaci v  rámci projektové intervence rozvoje 
venkova k projektu: „Pořízení komunální techniky Těchonín“.
Na základě předchozího rozhodnutí zastupitelstva obce Těchonín byla dne 9. 5. 2024 v této věci 
podána žádost o dotaci na projekt rozvoje venkova v rámci strategického plánu SZP, intervence 
52.77 LEADER pod registračním číslem 24/002/52775/470/000490. Nyní budeme čekat na roz-
hodnutí MAS Orlicko a dále budeme postupovat v rámci termínového kalendáře výzvy.
Termín vyhlášení výzvy: 15. 04. 2024
Termín příjmu žádostí od ‑ do: 29. 04. 2024–15. 05. 2024
Termín finálního podání na RO SZIF: 31. 08. 2024 (v případě, že budeme vybráni na MAS)
Předání cenového marketingu na MAS: 26. 10. 2024 = dokdy musíme mít zrealizovaný výběr 
dodavatele.
Předání cenového marketingu na SZIF: do 09. 11. 2024.

• Bere na vědomí informace o podání žádosti o dotaci do Národního plánu obnovy k akci: „Pro-
jektová příprava projektu nájemních bytů v obci Těchonín“.
Starosta p. Sedláček uvedl: Na základě předchozího rozhodnutí zastupitelstva obce Těchonín byla 
dne 30. 4. 2024 v této věci podána žádost o dotaci na projekt rozvoje venkova. Žádost o dotaci na 
projektovou dokumentaci byla řádně podána v daném termínu, a to pod číslem CZ.31. 7. 0/0.0/0.0
/23_104/0010356 (Projektová příprava projektu nájemních bytů v obci Těchonín). V těchto dnech 
jsou k projektům přiřazováni jednotliví projektoví manažeři a hodnotitelé na straně poskytovate-
le a začíná proces hodnocení splnění podmínek formálních náležitostí a přijatelnosti. V případě 
posunu v hodnocení budeme dále ze strany dotační kanceláře informování a instruování k dalším 
krokům.

• Schvaluje podpis Smlouvy o poskytnutí individuální dotace z rozpočtových prostředků Par-
dubického kraje k akci: „Údržba místní komunikace v místní části obce Těchonín – Hluchov“ 
č. OŽPZ/24/22275.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Smlouvou č. OŽPZ/24/22275 poskytne Pardubický kraj neinvestiční dotaci z rozpočtových pro-
středků kraje ve výši 500.000 Kč k realizaci této akce.

• Schvaluje podpis Smlouvy o dílo k akci: „Údržba místní komunikace v místní části obce Tě-
chonín – Hluchov“ se společností ASFALTUJEME. CZ, s. r. o. s konečnou nabídkovou cenou 
896.973 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Jedná se o smlouvu ASFALTUJEME.CZ, s. r. o., se sídlem Rakovník, Nádražní 469, PSČ 269 01, 
IČ: 092 35 779, kdy na předchozím jednání zastupitelstva obce byla tato společnost vybrána s ko-
nečnou nabídkovou cenou 896.973 Kč k realizaci této akce.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 1/2024.
Navýšení výdajů:
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 » platba, tj. přenesená daňová povinnost DPH 20.109 Kč
 » navýšení záloh na el. energii kaple v Celném o 6.000 Kč
 » kancelářské potřeby, vlajky, úklidové prostředky na volby do EP 11.000 Kč – bude hrazeno ze 

státního rozpočtu – 9. 5. 24 přijato 64.000 Kč (bude součástí další rozpočtové změny v květnu 
2024).

Výsledkem rozpočtového opatření je úbytek peněžních prostředků ve výši 37.109 Kč.
• Schvaluje podpis Smlouvy č. S/OM/6392/24/PPS/PČ o podmínkách provedení stavby k akci: 

„Zhotovení PD mostů pro Modernizaci silnice II/311 Mladkov – Jablonné nad Orlicí“ s Par-
dubickým krajem, IČO: 70 89 28 22, se sídlem Komenského náměstí 125, 532 11 Pardubice, 
zastoupeným na základě usnesení Rady Pardubického kraje č.  R/331/17 ze dne 24.  4.  2017 
a R/1879/19 ze dne 29. 4. 2019 Ing. Miroslavem Vohlídalem, vedoucím odboru majetkového, 
stavebního řádu a investic Krajského úřadu Pardubického kraje.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.

• Bere na vědomí Informace o škodní události v BD č. p. 71 Těchonín.
Starosta p. Sedláček seznámil přítomné se vzniklou škodní událostí a záznamem o škodní události 
ze dne 26. 4. 2024. Škodní událost bude dále řešena s likvidátorem na základě uplatnění pojistné 
události ze strany nájemníků.

• Schvaluje smlouvu o  poskytnutí mimořádného investičního členského příspěvku Sdružení 
obcí Orlicko k akci: „Vyhledávací studie cyklostezky v úseku Jablonné nad Orlicí – Dolní Mora-
va“ ve výši 4% z celkových nákladů, tj. 8.800 Kč.
Hlasování: pro: 1,2,3,5,6,7,8,10,11, proti: 4,9, zdrželi se: -, omluveni:-.
Jedná se o smlouvu mezi Sdružením obcí Orlicko a projektantem Ing. Poláčkem k této akci za 
celkovou částku 220.000 Kč, ze které bychom hradili 4% tedy 8.800 Kč. V tuto chvíli se zástupci 
jednotlivých zapojených obcí shodli na tom, že o samostatné úhradě této studie a dalších nákla-
dech bude opět vedena diskuse.

• Schvaluje podpis Servisní smlouvy na zajištění funkční způsobilosti lokálního výstražného sys-
tému – dodatek č. 2 k SOD č. 08/2013 se společností KOCMAN envimonitoring, s. r. o.
Hlasování: pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:-.
Jedná se o dodatek ke stávající smlouvě. S touto společností nebyl po dobu smluvního vztahu 
žádný problém. Předmětem Dodatku č. 2 ke smlouvě č. 08/2013 je změna – navýšení cenových 
nákladů za servisní činnost a změna adresy zhotovitele. Nemění se četnost prováděných servisních 
činností ani počet měrných bodů. Celková platba za rok bude činit 12.000 Kč za dva pravidelné 
servisy (2x 6.000, ‑ Kč). Dále bude za rok přefakturováno 5.160 Kč za datové přenosy, zobrazení 
a archivace dat a GSM/GPRS služby (kvartálně fakturováno 4x 1.290 Kč). Všechny ceny jsou 
uvedeny bez DPH.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
Starosta p. Sedláček:

• poděkoval:
 » SDH Těchonín za uspořádání akce: Pálení čarodějnic

• pozval na akce:
 » dne 19. 5. 2024 proběhne pouť v kapli v Celném
 » dne 25. 5. 2024 proběhne další ročník turistického pochodu Toulání kolem Orlice
 » dne 7. 6. 2024 proběhne v kostele sv. Markéty akce s názvem Noc kostelů.
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Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO a návrh ověřovatelů zápisu.

Hlasování: pro: 1,3,4,5,6,7,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:2,8,11.
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Josef Sedláček, pokud není 
uvedeno jinak.

• Bere na vědomí úkoly z minulého ZO.
Z minulého zasedání zastupitelstva obce nevzešel žádný úkol.

• Bere na vědomí zprávu předsedy výboru stavebního a  ŽP o  výši nájemného a  hospodaření 
s byty.
Zprávu přednesl pověřený člen tohoto výboru Jiří Junek.

• Bere na vědomí zprávu předsedkyně výboru sociálního a SPOZ.
Zprávu přednesla předsedkyně výboru sociálního a pro občanské záležitosti Mgr. Ivanka Špinle-
rová.

• Bere na vědomí informace o zrušení smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene 
s ČEZ Distribuce, a. s. k akci: IE-12-2007670 Těchonín, rekonstrukce NN.
Starosta p. Sedláček uvedl: Na obecní úřad byla doručena písemnost od společnosti K ener-
go, s. r. o., značka IE‑12‑2007670/VB/1 A k akci: „IE‑12‑2007670 Těchonín, rekonstrukce NN 
týkající se zrušení smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene s ČEZ Distribuce, a. s. 
k této akci, a to z rozhodnutí investora, tedy ČEZ Distribuce, a. s. upuštění od záměru vybudovat 
Zařízení distribuční soustavy na dotčených nemovitostech.

• Bere na vědomí informace o průběhu stavebních akcí: „Udržovací práce bytu č. 11 v BD č. p. 
179 Těchonín.
Stavební práce probíhají dle SOD. Na místě stavby probíhají pravidelné kontrolní dny za účasti 
TDI Daniela Krejsy a starosty obce. Byly dohodnuty stavební postupy při výměně zárubní vstup-
ních dveří do bytu, ke které bylo již v přípravě přistoupeno z důvodu jejich extrémní nerovnosti.

• Bere na vědomí informace o zahájení projekčních prací.
Starosta p. Sedláček uvedl: V rámci rozpočtu obce na letošní rok je počítáno se stavebními akcemi 
pracovně pojmenovanými „Zateplení č. p. 71 Těchonín“ a „Demolice domu č. p. 63“. K těmto ak-
cím zpracovává projektové podklady Daniel Krejsa. Na základě vleklejší problematiky s parková-
ním v Těchoníně u č. p. 71 jsem tuto situaci konzultoval s projektantem Poláčkem, který zpracuje 
návrh napojení sjezdem a případně zpevněnou plochu tak, aby v rámci podzimu letošního roku 
došlo k realizaci celé plochy u tohoto domu i se zateplením obvodových zdí tohoto domu.
Demolice domu č. p. 63 Těchonín by mohla proběhnout na podzim roku 2024.

• Bere na vědomí informace k pasportu dopravního značení v obci Těchonín.
Starosta obce uvedl: Pasport dopravního značení naší obce je již delší dobu zpracovaný, ale ze 
strany společnosti, která jej zpracovala (spol. GPlus, s. r. o.), došlo k prodlevě v jeho dodání. 
S uvedenou společností bylo projednáno i doplnění dopravního značení v obci. K doplnění dochází 
zejména z důvodu zvyšování průjezdu nejen místních řidičů, ale i „cizích“ návštěvníků naší obce, 
a ti tzv. zvyklostní pravidla provozu na místních komunikacích neznají.
V diskusi probíhaly další návrhy na doplnění.
Starosta p. Sedláček provede konzultaci a předloží další návrh pasportu dopravního značení v obci 

JEDNÁNÍ DNE 12. 6. 2024
ověřovatelé zápisu: MUDr. Luděk Ryba, Ing. Aleš Nepustil
zapisovatel: Mgr. Ivanka Špinlerová

přítomno zastupitelů: 11/11
omluveni: Ing. Ladislav Šimek, Vlastimil 

Všetička, Ing. Roman Hrdina

přítomno občanů/hostů: 2/0
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Těchonín.
• Bere na vědomí informace k údržbě místní komunikace v místní části Hluchov.

K realizaci této akce dojde v návaznosti na počasí na konci tohoto měsíce, předběžně je dohodnut 
termín 24. 6.–25. 6. pro opravu spár, celková oprava proběhne v termínu 27. 6.–30. 6. 2024. Již 
před touto opravou jsme se rozhodli přistoupit k opravě významnějších prasklin a dalších nedostat-
ků i na ostatních komunikacích v obci na základě objednávky s SÚS – cestmistrovství Žamberk. 
Tyto opravy budou provedeny do částky cca 60.000 Kč.

• Schvaluje spolupráci se společností GPlus, s. r. o. při převodu stávajících dat vedení inženýr-
ských sítí a objektů na nich do jednotného výměnného formátu JVF a vložení do DTM ČR.
Hlasování: pro: 1,3,4,5,6,7,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:2,8,11.
V souvislosti s převodem obecních dostupných dat do Digitální technické mapy ČR obec po kon-
taktu se správci obecních pasportů (společnost GPlus, s. r. o.), obdržela CN pro převod dat a vlo-
žení dat. Tato činnost je naceněna na částku 13.516 Kč.

• Schvaluje znovu podání žádosti o dotaci k akci: „Projektová příprava projektu nájemních bytů 
v obci Těchonín“ do výzvy 31_23_104 - 1. výzva - finanční podpora přípravy projektů soulad-
ných s cíli EU (dostupné a udržitelné nájemní bydlení).
Hlasování: pro: 1,3,4,5,6,7,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:2,8,11.
Starosta p. Sedláček uvedl: V dubnu byla podána žádost o dotaci na projektovou přípravu projektu 
s názvem „Projektová příprava projektu nájemních bytů v obci Těchonín“ do výzvy 31_23_104 ‑ 
1. výzva ‑ finanční podpora přípravy projektů souladných s cíli EU (dostupné a udržitelné nájemní 
bydlení). Bohužel z důvodu přetlaku žádostí nebyla naše žádost vyhodnocena a podpořena. V sou-
časnosti je možné podání žádosti do navazující výzvy 31_24_136 ‑ 5. výzva na finanční podporu 
přípravy projektů souladných s cíli EU (příprava projektů dostupného (vč. sociálního) a udržitel-
ného nájemního bydlení) (4. 1. 3). Výzva se věcně neliší od původní. Cílem projektu musí být 
zvýšení kapacit nájemního bydlení. Dotace se vztahuje výhradně na prostory sloužící k bydlení. 
Stavba může zahrnovat také nebytové prostory pro komerční účely, ale ty mohou tvořit maximálně 
20% z celkové podlahové plochy stavby.
Jde o průběžnou výzvu určenou obcím, dobrovolným svazkům obcí, krajům, organizacím zřizo-
vaným obcemi, Prahou nebo krajem, hlavnímu městu Praha včetně jeho městských částí. Výzva 
byla otevřena 30. 4. 2024 se začátkem příjmu 2. 5. 2024 a uzavřena bude 30. 10. 2024 ve 14 hodin. 
Míra podpory je 100% bez DPH, min. 500.000 Kč bez DPH, max. 10.000.000 Kč bez DPH. Pod-
porované aktivity ‑ pořízení projektové dokumentace, příprava soutěžní dokumentace pro realizaci 
staveb, studie stavebně technologického řešení, studie proveditelnosti souladné s cíli EU a před-
mětem podpory, vedení a pořízení dokumentace v BIM, realizace architektonické soutěže, přípra-
va smluv typu Design & Build, PPP a EPC. Realizace projektu (projektové dokumentace), musí 
být ukončena nejpozději do 1. 6. 2026. V případě, že je předmětem podpory / výstupem projektu 
dokumentace k územnímu řízení, nebo dokumentace pro stavební povolení, nebo projekt pro vý-
běr zhotovitele vč. realizačního projektu, nebo projektová příprava PPP, nebo projektová příprava 
EPC, pak do 10 let od ukončení realizace projektu proběhne realizace výstavby/rekonstrukce (zís-
kání kolaudačního rozhodnutí/souhlasu) na základě podpořeného výstupu. V případě, že příjemce 
následnou podmínku realizace projektu nedodrží ve stanovené lhůtě, je příjemce povinen vrátit 
100 % dotace poskytovateli.
Nová žádost bude znovu podána ze strany dotační kanceláře zdarma.

• Schvaluje podpis Dohody o zrušení a vzájemném vypořádání podílového spoluvlastnictví k po-
zemku reálným rozdělením, týkající se pozemků zapsaných na LV č. 15, tedy parc. č. 332 o vý-
měře 216 m2 a parc č. 1092/1 o výměře 259 m2. Zde je obec ¼ vlastníkem a ¾ vlastníkem je pan 
Prouza Tomáš, Sokolovská 262, 546 41 Červený Kostelec.
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Hlasování: pro: 1,3,4,5,6,7,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:2,8,11.
V rámci činností souvisejících s Komplexními pozemkovými úpravami k. ú. Těchonín byla Obec-
nímu úřadu Těchonín ze strany projektantů předložena dohoda o zrušení a vzájemném vypořádání 
podílového spoluvlastnictví k pozemku reálným rozdělením. To se týče pozemků zapsaných na LV 
č. 15, tedy parc. č. 332 o výměře 216 m2 a parc č. 1092/1 o výměře 259 m2. Zde je obec ¼ vlastní-
kem a ¾ vlastníkem je pan Prouza. Pokud k dohodě přistoupíme, dojde k narovnání stavu v rámci 
provedení komplexních pozemkových úprav.

• Schvaluje stanovení výše úplaty za vzdělávání v mateřských školách, školních družinách a škol-
ních klubech veřejných zřizovatelů od 1. 1. 2024.
Hlasování: pro: 1,3,4,5,6,7,10, proti: -, zdrželi se: -, omluveni:2,8,11.
Na základě ustanovení § 123 odst. 4, zákona 561/2004 Sb., o předškolním, základním, středním, 
vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon) a § 6 vyhlášky MŠMT č. 14/2005 Sb., 
o předškolním vzdělávání jsou povinni hradit úplatu rodiče nebo jiní zákonní zástupci dětí přija-
tých k předškolnímu vzdělávání v MŠ na její provoz. Na základě novely s účinností od 1. 1. 2024 
stanovuje nově výši úplaty zřizovatel, a to konkrétně za
 » předškolní vzdělávání v mateřské škole zřizované státem, krajem, obcí nebo svazkem obcí,
 » zájmové vzdělávání ve školních družinách a školních klubech zřizovaných státem, krajem, obcí 

nebo svazkem obcí.
Od 1. 1. 2024 je stanovena výše minimální měsíční mzdy na 18.900 Kč a maximální možná mě-
síční výše úplaty bude činit:
 » 1.512 Kč v mateřských školách,
 » 756 Kč ve školních družinách a školních klubech.

Pro školní rok 2024/25 stanoví zřizovatel výši úplaty nejpozději do 30. 6. 2024.
 Osvobozen od úplaty je:

 » zákonný zástupce dítěte, který pobírá opakující se dávku pomoci v hmotné nouzi,
 » zákonný zástupce nezaopatřeného dítěte, pokud tomuto dítěti náleží zvýšení příspěvku na péči,
 » rodič, kterému náleží zvýšení příspěvku na péči z důvodu péče o nezaopatřené dítě, nebo
 » fyzická osoba, která o dítě osobně pečuje a z důvodu péče o toto dítě pobírá dávky pěstounské 

péče, ‑ přídavek na dítě (od 1. 9. 2024),
pokud tuto skutečnost prokáže řediteli školy.
Ve školní družině Těchonín se úplata s celodenním provozem 100 Kč a 20 Kč za docházku 1 den 
v týdnu za příslušný kalendářní měsíc pro ZŠ a školní rok od 1. 9. 2024 nemění. V Mateřské škole 
Těchonín se úplata z 350 Kč zvyšuje na 400 Kč.

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 2/2024.
Příjmy byly navýšeny:
 » daň z hazardních her 35.000 Kč
 » dotace na volby 64.000 Kč.

Výdaje:
 » u položky 8901 došlo ke zvýšení o 3.741 Kč – je zde promítnuta přenesená povinnost DPH
 » v paragrafu 2219 Záležitosti pozemních komunikací došlo k navýšení o 80.000 Kč, jedná se 

o geodetické práce v centru obce a prohlídky 12mostů
 » výdaje na volby do EP 118 Kč za poštovné
 » paragraf 6171 Činnost místní správy – navýšení o 10.000 Kč – zde je nákup softwaru ESET, 5 

licencí na 3 roky.
Změnou došlo k navýšení peněžních prostředků o 5.141 Kč.

• Schvaluje podpis smlouvy o  poskytnutí mimořádného investičního členského příspěvku na 
projektovou a související činnost akce Cyklostezka Letohrad -Králíky, úsek Celné – Mladkov – 
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Lichkov se Sdružením Obcí Orlicko, Masarykovo nám. 166, 564 01 Žamberk ve výši 157 463 Kč.
Hlasování: pro: 1,3,5,6,7,10, proti:4,9 -, zdrželi se: -, omluveni:2,8,11.
Na obecní úřad byl doručen návrh smlouvy o poskytnutí mimořádného investičního členského 
příspěvku na projektovou a související činnost akce Cyklostezka Letohrad ‑Králíky, úsek Celné – 
Mladkov – Lichkov se Sdružením obcí Orlicko ve výši 157.463 Kč. Jedná se o spolufinancování 
ve výši ¼ nákladů.

• Schvaluje přípravu podkladů směřujících ke snížení rychlosti mezi Těchonínem a Celném dle 
zápisu z jednání ze dne 12. 4. 2024 doručeného na obecní úřad dne 12. 6. 2024 ze strany Měst-
ského úřadu Žamberk, odbor správní a dopravy., Nádražní 833, 564 01 Žamberk, zpracované-
ho Lucií Jedličkovou, DiS.
Hlasování: pro: 1,3,5,6,7,10, proti: 4, zdrželi se: -, omluveni:2,8,11.
Dne 12. 4. 2024 v 9:00 hod. proběhlo jednání s paní Jedličkovou z MěÚ Žamberk, odbor správní 
a dopravy a por. Borovičkou z DI PČR Ústí nad Orlicí za účelem znovuprojednání žádosti obce 
o snížení průjezdní rychlosti mezi Těchonínem a Celným. Jedná se o úsek, kde je rychlost stanove-
ná na 70 km/hod. K tomuto jednání přispěli i občané, kteří v místě žijí, zejména Ing. Andrea Chláp-
ková a Vilém Kout. Na základě jejich iniciativy bylo toto jednání znovu provedeno. Pokud by obec 
akceptovala připomínky a zrealizovala např. doplnění veřejného osvětlení v této části obce, pak 
by mohlo dojít z hlediska průjezdu k zcelení místních částí naší obce v jednu a došlo by pouze 
k odstranění značek označujících konec vesnice a případně o doplnění značky „50“. Požadavek na 
souvislé veřejné osvětlení je akceptovatelný, ale jistě se zde budeme muset vypořádat s technický-
mi problémy. S panem Venclem bude probráno doplněním veřejného osvětlení v této části obce. 
Snad se v brzké době podaří dlouholetý problém s průjezdní rychlostí v tomto místě vyřešit.
Většina zastupitelů se přiklonila ke snížení rychlosti ze 70 km na 50 km a zároveň respektují po-
žadavek adekvátního osvětlení.

Diskuse: (příspěvky byly vzaty na vědomí)
Starosta p. Sedláček:

• poděkoval:
 » všem pořadatelům turistického pochodu Toulání kolem Orlice, který proběhl dne 25. 5. 2024
 » dětem a maminkám z pěveckého uskupení vedeného Lenkou Moravcovou při akci „Noc kos-

telů“, která proběhla dne 7. 6. 2024.
• pozval na akce:

 » dne 27. 6. 2024 proběhne dopoledne první pomoci
 » dne 29. 6. 2024 proběhne zahájení prázdnin na hřišti v Celném
 » dne 6. 7. 2024 proběhne 2. ročník Dne s četníky.
 » dne 7. 7. 2024 proběhne Pouť v kostele svaté Markéty v Těchoníně
 » dnech 12. 7.–13. 7. Pouťové atrakce v Těchoníně
 » dne 12. 7. Cyklistický závod Memoriál Jiřího Leichta (pořádání akce není k termínu zasedání 

potvrzeno)
 » dne 20. 7. Rybářské závody pro laickou veřejnost Memoriál Josefa Sedláčka st.
 » dne 27. 7. Fotbalový letní Silvestr.

Následující řádné zasedání zastupitelstva obce Těchonín proběhne dne 14. 8. 2024.

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usnese-
ní, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit v úřed-
ních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín
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Těchonínská továrna a její více než stoletá historie – 2. část
 Historii naší textilní továrny jsem v minulé části ukončila rokem 1948, kdy byla znárodněna.
Pokračovat budu nejen s použitím naší kroniky, ale i za pomoci bývalých zaměstnanců, především čle-
nů Klubu důchodců. Paní Emilie Suchomelová nastoupila do továrny v roce 1947, kde pracovala jako 
mzdová účetní a později plánovačka. Zažila tedy všechny poválečné ředitele naší textilky.
 Jak již jsem se minule zmínila, po znárodnění továrny se stal ředitelem Vilém Kristen, závod byl 
roku 1949 převeden do n. p. Orban se sídlem v Žamberku. V roce 1953 nastoupil nový ředitel (první 
dělnický) - Josef Nikles. Za jeho vedení byl vyměněn strojový park a závod se začal specializovat na 
výrobu jednoho druhu, především sypkoviny. Do té doby se zde vyráběly popelíny, šatovky, bavlněné 
i hedvábné lůžkoviny, kanafas, damašky. Parní stroj, jenž vyráběl elektrický proud, potřeboval gene-
rální opravu, ale nakonec bylo rozhodnuto ho zrušit, k tomu i turbínu a generátor. Později byl zasypán 
také náhon z Tiché Orlice a elektrický proud se kupoval ze sítě.
 V letech 1954–1955 vedl závod Antonín Stejskal a v roce 1955 nastoupil do ředitelské funkce 
Stanislav Leinweber, jenž zde působil do roku 1969. V počátcích jeho vedení byl závod vybaven polo-
automatickými stavy a začal se specializovat na výrobu flanelů. V letech 1963–1965 závod dostal gene-

Z HISTORIE TĚCHONÍNA

Vilém Kristen Josef Nikles Antonín Stejskal

Stanislav Leinweber Josef Bartoň Slavomír Štangler
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rálkované automaty typu Roscher, pokračoval ve výrobě flanelů, ať už košilových, nebo pyžamových, 
ale i přes tuto specializaci se zde vyráběly některé košiloviny, jemné pyžamoviny, lůžkoviny, kanafas, 
texaskoviny a další druhy. V roce 1967 byl závod začleněn do n. p. Perla se sídlem v Ústí nad Orlicí 
jako závod 02.
 V letech 1969–1972 byl ředitelem Josef Bartoň a v letech 1972–1977 Slavomír Štangler. Po něm 
převzal funkci František Suchomel. Od 1. 1. 1978 vznikl spojením závodů 02 Těchonín, 15 Nekoř, 08 
Letohrad závod 08 Letohrad s provozy 81 Letohrad, 82 Těchonín, 83 Nekoř. František Suchomel se 
stal vedoucím provozu. V roce 1979 bylo rozhodnuto o přestavbě a modernizaci provozu Těchonín. 
Na louce za tkalcovnou proběhly přípravné práce a 1.  října začala Konstruktiva Praha s výstavbou 
montované haly (montáž skeletu trvala 12 pracovních dní). Zaměstnanci továrny pak přidali také ruce 
k dílu při brigádách (vyzdění a zesílení stěn, zateplení střechy, vybudování podlahy, kanálu na klima-
tizaci atd.), takže na konci roku už mohly být dodány sovětské skřipcové stavy STB 330 Kn M. Výroba 
ve staré tkalcovně byla omezována a poslední staré stavy byly zrušeny v březnu 1983.
 Dobré výsledky provázely 
celou historii závodu, který vý-
borně plnil a překračoval úkoly. 
Bylo to zásluhou jak vedoucích 
pracovníků, tak především po-
ctivé práce těch, kdo látky vyrá-
běli. Pracovaly zde velmi úspěšné 
brigády socialistické práce, jež se 
umísťovaly na předních místech 
v  provozních, závodních i  pod-
nikových soutěžích. Tkadlena 
Marie Faltusová obdržela státní 
vyznamenání Za vynikající prá-
ci. V  roce 1981 získal Erhard 
Merta odznak Nejlepší pracov-
ník průmyslu a v roce 1985 také 
státní vyznamenání Za vynikající práci.
 V roce 1983 oslavil závod 75  let trvání textilní výroby v Těchoníně a pořádal Den otevřených 
dveří. Návštěvníci si mohli všimnout zlepšení pracovního prostředí uvnitř závodu a zkrášlení okolí, 

František Suchomel

Erhard MertaMarie Faltusová

Nová hala
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hlavně vstupní části, 
květinovou výsad-
bou (o  okrasné keře 
a květiny se staral pře-
devším Adolf Motl). 
U  bazénu byla umís-
těna socha Tichá Or-
lice od akademického 
sochaře Radka Plach-
ty. Zaměstnanci moh-
li být pyšní nejen na 
pracovní úspěchy, ale 
i na to, jak v Těchoní-
ně občané oceňují je-
jich pomoc vždy tam, 
kde je zapotřebí.

 V přiblížení historie naší továrny budeme ještě pokračovat, pak se ještě najde místo právě na 
akce, jež zaměstnanci pořádali pro obyvatele naší obce.
 

Ivanka Špinlerová

Celkový pohled
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 Dne 15.  dubna 
nás navštívil Rosti-
slav Bartoň. Vyprávěl 
nám o  tom, jak se 
stal profesionálním 
fotografem přírody. 
Vidět fotky a  videa 
zvířat zblízka byl hez-
ký zážitek. Máloko-
mu z  nás se poštěstí 
stát ve volné přírodě 
např.  divočákovi či 
malé lišce tváří v tvář. 
Zajímavé zážitky jsme 
proto všichni pozorně 
poslouchali a  společ-
ně strávený čas si uží-
vali. Děti prokázaly své znalosti a ti nejúspěšnější na konci dostali odměnu. Někteří si mohli dokonce 
vyzkoušet „hejkala“.
 Dne 22. dubna má svátek naše Země. Nejprve jsme si zopakovali různé informace týkající se naší 
planety – např. co Zemi škodí a čím ji chráníme. Seznámili jsme se s některými druhy ohrožených 
zvířat. Prověřili jsme, jak dobrý je náš odhad doby rozkladu odpadků (upřímně, moc správně jsme 
netipovali). Odpad jsme také třídili a vyráběli mini knížky. Ale co bylo nejdůležitější – uklízeli jsme 
naši vesničku.
 V  den čaroděj-
nic jsme vyráběli klo-
bouky, kreslili kotle, 
čarodějnice i  čarodě-
je Harryho Pottera 
a tváře jsme si poma-
lovali pavouky. Kotle 
jsme plnili lektvary, 
psali jsme inzerá-
ty na prodej a  koupi 
koštěte, skládali své 
básničky a  příběhy, 
hádali hádanky. Ča-
rodějně jsme počíta-
li i  četli. Odpoledne 
jsme v družině absolvovali čarodějnou stezku. Věděli jste, že správná čarodějnice musí po čichu roze-
znat i druhy koření?
 Ve čtvrtek 2. května proběhl sběr starého papíru, děkujeme všem za připravené balíčky. Pan Junek 
do sběrného dvora v Letohradě odvezl dva kontejnery.
 Dne 3. května jsme se sešli s panem starostou, vojáky z kasáren a obyvateli obce u pomníku pad-
lých ve II. světové válce při slavnostním kladení věnců a uctění památky kpt. Berana.
 V úterý 7. května jsme se vydali na školní výlet do Brna, kde jsme navštívili science centrum 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA

p. Bartoň Den Země

Den čarodějnic Kladení věnců
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VIDA. VIDA je zábavný vědecký park a  děti měly 
možnost vyzkoušet si zde spoustu zajímavých poku-
sů a úkazů ze světa přírody i vědy. Spoustu nových 
i užitečných informací se dozvěděly i na programech 
Principál těžiště (1.-3. třída) a Cesta do nitra Země 
(4.-5. třída). I  když nám počasí nepřálo, tentokrát 
nám dešťové kapky ani trochu nevadily a výlet jsme 
si skvěle užili. Výlet byl hrazen z dotačního OP JAK.
 Dne 18. května projekt „Z pohádky do pohádky 
aneb Upovídané koťátko“ seznámil žáky 1.-3. třídy 
s Eduardem Petiškou a  jeho tvorbou. O spisovateli 
jsme získali zajímavé informace a  zkusili jsme po 
něm vyhlásit pátrání a namalovat jeho identikit (nej-
prve podle toho, jak si ho představujeme, a  teprve poté jsme 
se podívali na jeho skutečný portrét). Ve třech vyučovacích 
hodinách jsme se také seznámili s  jeho třemi pohádkami. Ty 
jsme si nejen přečetli, ale zkusili jsme si na základě nich zahrát 
i divadlo, vyplnit křížovku, nebo pohádku překroutit a vyprá-
vět jinak. Do kouzelného mlýnku Všechnodám jsme vložili své 
přání a  doufali, že po zatočení kličkou se nám jednou vypl-
ní. U závěrečného kvízu jsme si poté ověřili, jak pozorní jsme 
u projektu byli. Den nám utekl jako voda a přinesl nám spoustu 
zábavy i nových znalostí.
 V pondělí 20. května jsme si připomněli Světový den včel. 
Napsali jsme si zajímavosti o včelách, zhlédli pořad o tom, jak 
včely žijí, a poskládali si do plástu obrázky. Usedli z květu na 
květ a nosili do matematického plástu příklady, které jsme vy-
počítali, zároveň doplnili písmenka a rozluštili tajenku. Věděli 
jste, že včela létá 29 km za hodinu, za stejnou dobu navštíví 10 
květů, křídly mávne 200 krát za vteřinu, jedna včela vyprodu-
kuje za svůj život půl kávové lžičky medu (asi za 6 týdnů), na 
naplnění jedné 500 g sklenice pracuje 556 včel celý svůj život 
a dorozumívají se pomocí „tance“? Dnes už víme, že včela je jedním z nejužitečnějších stvoření na 
zemi. Opylují 80 procent rostlin. Bez každodenní píle milionů včel bychom pravděpodobně brzy umí-
rali hlady.
 Dne 21. května jsme si užili dne se stavebnicí. 
Český jazyk zahájili skládáním slov, tvořením vět, 
určováním slovních druhů a  vymýšlením příběhu 
na téma stavebnice. V matematice s částmi staveb-
nice násobili, sčítali a  tvořili geometrické tvary. Na 
stavění nám posloužily dokonce i  špejle a  gumové 
bonbóny. Nevěřili byste, že sestavit krychli může být 
občas trošku dřina. Na závěr jsme se pustili do sta-
veb dle své fantazie. Některé výtvory byly opravdu 
povedené.
 Celý rok se každý měsíc učíme básničku a  ve 
čtvrtek 6. června jsme si udělali třídní recitační sou-

Zábavný vědecký park VIDA

Divadelní představení

Den se stavebnicí
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těž. Tu poslední – finálovou – básničku jsme si vybírali sami. Někteří z nás se dokonce proměnili na 
básníky a básničku si sami vymysleli! Za to jim patří náš obdiv, protože dílka byla opravdu povedená! 
Rozhodnout o tom, kdo z nás byl nejlepší, bylo velmi těžké. Všichni své básničky krásně přednesli 
a tak rozhodovaly drobnosti. Vítězem se stal Maty, který svou vtipnou báseň doplnil i hereckým pro-
jevem.
 V úterý 8. června paní Radka Krejčová se svým 
pejskem Dykem předvedla dětem ze školní družiny, 
jak má chytrého a šikovného kamaráda. Děkujeme.
 O týden později pořádala ZŠ Bystřec pro školy 
Bystřec, Jamné n.O., Orličky, Horní Čermná a Tě-
chonín atletické závody. Chladnější počasí se nám 
ke sportu hodilo. Závodili jsme v  běhu, sprintu, 
skoku dalekém, hodu na cíl a  v  hodu medicinba-
lem. Jasmínka Všetičková v kategorii dívky 2. třída 
a Terezka Leichtová v kategorii 4. třída vybojovaly 
krásné třetí místo.
 V pátek 14. května bylo zahájeno mistrovství Evropy ve fotbale a to si starší žáci nemohli nechat 
ujít. Uspořádali si fotbalový den. S fotbalovými míči plnili různé úlohy, navrhovali dresy, uspořádali si 
turnaj ve fotbálku a na hřišti si zahráli zápas.
 Zavítal k nám také Tonda Obal, abychom si připomněli, jak správně třídit odpad a co se z recyk-
lovaného materiálu vyrábí.
 V pondělí 17. května 4. a 5. ročník absolvoval druhou část dopravní výchovy na SOU v Dolní 
Lipce. Všichni úspěšně splnili test. Nejlepší byl Vinca Čoban a Jakub Hůlka. Ovšem využít teoretic-
kých znalostí v praxi na dopravním hřišti nebyla žádná sláva. Máme se co zlepšovat.
 Ve středu 19. 5. se školní družina vydala na Pohádkovou stezku. S přípravou pomohla děvčata 
z 5. ročníku. Děti plnily úkoly a vyluštily tajenku. Na závěr dostaly sladkou odměnu a diplom.
 Ve čtvrtek nás pozvali do vojenského zařízení Adam, kde pro nás uspořádali branný závod tří-
členných hlídek a soutěž u vojenské hasičské jednotky. Děti byly za účast a zdatnost odměněny, dosta-
ly pro občerstvení párek v rohlíku a po celou dobu měly zajištěn pitný režim.
 V posledním týdnu si s panem Kaněrou vyrobíme z modřínového dřeva truhlíky. Většina z dětí 
si asi poprvé v životě vyzkouší, jak pracuje vrtačka a jak se šroubuje. Potěší však dobře odvedená práce 
a radost z vyrábění.
 Učíme se nejen v budově školy, ale také ven-
ku. Zajímáme se o  přírodu, vytváříme výtvarná 
díla, čteme si. Okolní příroda nás také učí tvořit 
věty i počítat.
 Učíme se i  navzájem  – vyzkoušeli jsme si 
naučit násobilku své mladší spolužáky, v  rámci 
výuky prostorové geometrie si vytvořit zajímavé 
stavby a dívky stát se návrhářkami netradičních 
šperků.
 Tak jako každý rok se loučíme, letos to bude 
s Alicí Všetičkovou a Vanessou Klukovou, které 
začnou dojíždět do Základní školy v Jablonném 
nad Orlicí. Přejeme jim úspěchy v další etapě je-
jich života.
 Vám posíláme přání klidného a slunného léta a těšíme se na další školní rok.

za celý kolektiv Lenka Kreuselová

Se psem Dykem

Učíme se venku
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MATEŘSKÁ ŠKOLA
 Měsíc duben jsme zahá-
jili návštěvou knihovny v Jab-
lonném nad Orlicí. Opět nás 
přivítala usměvavá paní kni-
hovnice se vzdělávacím pro-
gramem Příběhy z  lesa. Děti 
si společně s  paní knihovnicí 
povídali o lese a životě v něm, 
četli si příběh s  doplňová-
ním chybějících slov, praco-
vali s  obrázky. Čas strávený 
v knihovně rychle uběhl a děti 
před obědem rychle pelášily 
zpět do mateřské školy.
 V  pondělí 29.  4. jsme se 
začali připravovat na svátek 
maminek malováním látko-
vých tašek. Malování totiž 
patří k  oblíbeným činnostem 
dětí. Malování barvami na lát-
kové tašky děti bavilo, uplatni-
ly svoji fantazii a byly nadšeny 
i  výsledkem své práce. Dílo 
se všem podařilo, co taška, to 
originál.
 Pálení čarodějnice je již 
v  naší mateřské škole tradicí. 
Na tento den jsme se již při-
pravovali dostatečně dopředu. 
Společně si děti vyrobily velkou čarodějnici a zároveň si každý vymaloval a vystřihl svoji menší čaro-
dějnici. V úterý 30. 4. byl náš čarodějnický den, kdy byl pro děti na zahradě připraven program soutěží, 
plnění úkolů, pálení společné čarodějnice a v závěru se rozdávaly čarodějnické medaile. Čarodějnický 
den se vydařil.
 V úterý 7. 5. jsme se staršími dětmi a spo-
lečně se školáky ze základní školy vyrazili do 
Brna za poznáním do Vida, zábavného vědec-
kého parku u brněnského výstaviště. Prošli jsme 
spoustu exponátů a zábavnou formou poznávali, 
jak co funguje. Také jsme se zúčastnili výuko-
vého programu Hejbni kostrou- děti si sestavi-
ly model svalovce a  kostlivce, poznávaly svaly 
a kosti, pozorovaly jednoduché pokusy, napodo-
bovaly běžné pohyby. Nakonec jsme zhlédli 3D 
film Království zvířat. Děti si zde užily spoustu 
zábavy a jedinečných zážitků.

Návštěva knihovny

Tašky pro mamimky Čarodějnice

Zábavný vědecký park VIDA
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 Vždy kolem poloviny května 
zveme do naší mateřské školy nejen 
maminky, abychom společně oslavili 
Den matek. Po přivítání všech hostů 
děti vystoupily se svým programem, 
který se skládal z básniček, písniček, 
tanečků. Výkony dětí byly odměněny 
potleskem přítomných. Pro maminky 
bylo připraveno i překvapení v podo-
bě masáže, mohly totiž využít mož-
nosti nechat se namasírovat šikov-
nými dětskými maséry. Po programu 
děti maminkám předaly vlastnoručně 
malované látkové tašky, se kterými 
teď mohou dělat na nákupech parádu.
Věříme, že si maminky svůj den bá-
ječně užily.
 Ve čtvrtek 23. 5. k nám zavítalo 
divadlo Perštejni s hranou pohádkou 
Pojďte si s námi hrát na dobu rytířů, 
princů a princezen. Některé z dětí si 
zkusily šermovat mečem, zahrát si 
na princeznu. Příběh nám ukázal, že 
dobro vítězí a zlo může být naprave-
no. Představení se nám moc líbilo.
 Moc jsme se těšili na čtvrtek 
13. 6. To jsme se totiž vypravili auto-
busem společně s  mateřskou školou 
Mladkov na Babiččin statek do Líšni-
ce. Po příjezdu jsme se nejprve sezná-
mili s  babičkou, která nás provedla 
naučnou stezkou - poznali jsme by-
linkovou zahradu, prošli labyrintem, 
zastavili jsme se u včeliček, poznávali 
jsme ptačí doktory a  stromy v  lese, 
pojmenovali jsme hlodavce a  další 
zvířátka. Po splnění úkolů na stezce 
nás babička předala Pétě, která nás 
seznámila s jednotlivými druhy zvířá-
tek a dozvěděli jsme se různé zajíma-
vosti. Také jsme si vyzkoušeli, jaké je 
to vyčistit poníkovi kožich. Návštěvu 
jsme zakončili hrou na zdejším hřišti, 
všem se moc líbilo dovádění na nafu-
kovací trampolíně. Počasí nám také 
vyšlo, a tak jsme si užili pěkný den.

Den matek

Divadlo Perštejni

Na Babiččině statku v Líšnici
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 A  už tu byl pátek 14.  6. a  to se 
starší děti přesunuly do školy, kde 
se zapojily do školního recyklační-
ho programu recyklohraní s Tondou 
obalem, jehož cílem bylo prohloubit 
znalosti dětí v oblasti třídění a recyk-
lace odpadů. Děti si poslechly příběh, 
třídily odpadky do sběrných nádob 
a  získaly informace, jak se zpětně 
využijí recyklované materiály. A  do 
školky se vracely s  heslem - i  když 
jsme jen malé děti, umíme už třídit 
smetí.
 Naši předškoláci v  úterý 18.  6. 
navštívili 1. třídu základní školy. 
Do školy šli předškoláci s  nadšením 
a očekáváním, co se tam vlastně bude 
dít. Děti měly možnost vidět, co jejich 
starší školní kamarádi už umějí a také 
se do výuky díky paní ředitelce zapo-
jily. Budoucí školáci zjistili, že je to ve 
škole prima a už se těší na září.
 Ve čtvrtek 20.  6. jsme zavítali 
na sportovní den na Adam. Vojáci 
pro nás připravili bohatý program, 
zasportovali jsme si, prohlédli vojen-
skou techniku, vybavení vojenské po-
licie, nejodvážnější si vyzkoušeli držet 
zbraň. Zkusili jsme si, jaké je to být 
v  dýchací masce, nebo ošetřovat ne-
mocného, prohlédli jsme si vybavení 
sanitky. Dětem byla také předvedena 
hasičská technika a  výzbroj s  mož-
ností vyzkoušení hašení požáru - to 
bylo něco. Na závěr jsme se občerstvili 
dobrým párkem a pak vzhůru zpět do 
školky. Děkujeme za příjemné dopo-
ledne.

 A  co nás ještě čeká - v  pondělí 
24. 6. pojedeme na dopravní hřiště do 
Dolní Lipky a ve středu 26. 6. se roz-
loučíme s předškoláky Anďou a Áďou. 
Přejeme jim, ať se jim ve škole daří.

I. Jirušková, MŠ

Recyklohraní s Tondou Obalem

Předškoláci ve škole

Sportovní den na Adamu
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Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.net)
Sezóna fotbalového Sokola Těchonín 23/24.
 Tak je to za námi. Tento ročník Okresního přeboru III. třídy si za rámeček nedáme. Za celou 
sezónu se nám podařilo pouze 3x remizovat a s celkovým skóre 21 – 74 jsme zůstali přikováni na po-
sledním místě tabulky.
 Nu což, jediné, co si z toho můžeme vzít, je to, že hůř už bylo a nyní se budeme snažit, aby bylo jen 
lépe. Nejvíce zápasů v sezóně odehrál Petr Dušek ml. – 23x. Nejvíce gólů vsítil Patrik Černohous – 5x. 
Celkem jsme za sezónu obdrželi 28 žlutých a 5 červených karet.
 Chceme poděkovat všem našim fanouškům, kteří na nás i přes neuspokojivé výsledky nezanevře-
li a povzbuzovali nás při každém zápase. Moc si této podpory vážíme. Věříme, že nám zůstanete věrni 
i v dalším ročníku. Ten bude začínat 10. srpna.
 Během letních měsíců si Vás ještě dovolíme pozvat na „Fotbalový Silvestr“, který se uskuteční 
27. 7. od 15 hodin u nás na hřišti. Naši borci v tento den sice budou v Lichkově bojovat o „Putovní 
pohár starostů“, ale věřím, že se dají zvládnout obě akce.
 Více informací vždy naleznete na www.fotbal -techonin.net.

TJ SOKOL Těchonín

HC Těchonín
 Sezóna 2023/2024 
je za námi a  je na čase 
zhodnotit celý ročník!
 V letošním ročníku se 
odehrálo 19 zápasů. Herní 
systém zůstal stejný jako 
v minulosti, tak je potřeba 
otevřít každoroční statis-
tické „okénko“. Liga byla 
rozdělena do třech částí. 
Těchonínští hráči opět do-
kázali hrát ve všech třech 
částech v  1. lize. Z  celko-
vých 19 zápasů sedmkrát 
vyhráli, jednou remízovali 
a jedenáctkrát prohráli. Vstřelili 71 branek a 104 branek obdrželi.
 Statistiky jsou důležitá věc a nezajímají jen managery týmů při hodnocení a sestavování mužstva 
na další sezónu. Nejvíce je sledují samotní hráči (i když většinou tvrdí, že je nezajímají). Kanadské 
bodování týmu vyhrál hráč, který patří ke stálicím těchonínského hokeje. Podruhé vyhrál a obhájil tak 
loňské statistiky Josef Matyáš. Celkově nasbíral 13 branek a 7 asistencí ze 14 zápasů. Druhý v bodování 
skončil Martin Petr, který zaznamenal z 13 zápasů 12 branek a 5 asistencí. Na třetím místě se umístil 
„sniper“ v druhé formaci Ondra Exler, který z 13 zápasů urval 7 branek a 4 asistence. Nejproduktiv-
nějším obráncem byl kapitán David Ordoš, který získal za 18 zápasů 2 branky a 4 asistence. V letošní 
sezóně se přidali ke „stovkařům“ dva hráči. Konkrétně Michal Šparlinek a navrátilec Roman Leicht. 
Oba hráči odehráli 100 zápasů v dresu Těchonína v LHL lize. Celkem už to je 9 hráčů a 2 hráči, co ode-
hráli 200 zápasů. I brankáři mají v letošní sezóně své „poprvé“. Konkrétně Ondra Šolc. V týmu začínal 
jako „trojka“ v sezóně 2018/2019. V letošní sezóně jako první brankář Těchonína odehrál 50 zápasů. 

SPOLKY V OBCI
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Celkově se ukázal v 13 zápasech s bilancí 6,2 branek na zápas, možná se to zdá hodně, ale i tak se mu 
podařilo vychytat 4 vítězství. V 1. lize se, jak se zdá, moc nebrání!
 Těchonínští zažili velmi úspěšnou sezónu a 4. místo bude těžké obhájit, ba dokonce přeskočit. 
První trojka je v LHL lize herně odskočená a v týmech nemají žádné amatéry jako v týmu Těchonína. 
Jejich hráči se hokeji věnovali odmalička a prošli různými ligami v republice. V týmu Těchonína je 
minimálně polovina hráčů samouků, hokejem se chtějí hlavně bavit a každý se snaží posunout indivi-
duálně a tím pomoci týmu k úspěchu. Za to si všichni hráči zaslouží respekt!
 Na hráče teď čeká letní pauza a převážně individuální příprava. Pokračujte v dobré práci!
 Na všechny se těšíme opět v září při našich zápasech na zimním stadionu v Lanškrouně, o kterých 
jste pravidelně informováni na facebookových stránkách týmu.

Michal Ordoš

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
Zdravím čtenáře TL,
 začneme informací o Okrskové soutěži, která se konala dne 18. 5. 2024 na Dolní Moravě. Za Tě-
chonín zde soutěžilo družstvo Těchonín muži 2, kteří se umístili na druhém místě. Dále kategorie děti 
mladší krásné druhé místo, kategorie starší Těchonín A 3. místo a starší Těchonín B 2. místo. Za účast 
všem děkujeme a gratulujeme za krásná umístění.
 Pořádali jsme občerstvení na tradičním 27. ročníku Toulání kolem Orlice, konaném dne 
25. 5. 2024. Pochodu se zúčastnilo celkem 380 nadšenců. Dětskou trasu prošlo 136 dětí s rodiči, trasu 
13 km si vybralo 174 pochodníků, trasu 23 km šlo 55 nadšenců a trasu 40 km si vybralo 15 borců. Po 
pochodu samotném se o příjemné posezení s hudbou staral pan Pepa Moravec s harmonikou a svou 
družinou. Bylo také možné sledovat přímý přenos v ledním hokeji, kdy naši bojovali proti Švédsku 
o postup do finále. Rozhodně patří poděkování všem, kteří na přípravě občerstvení pracovali a po-
máhali. Pálení čarodějnic byla poslední akce. Při brigádě se dělalo dříví a vyráběla čarodějnice. Za 
vydařenou akci všem zúčastněným děkujeme.
 Na závěr Vás srdečně zveme na Pouťové posezení, které se bude konat 13. 7. 2024 u místní hasi-
čárny.
 Mějte se krásně, užívejte léto a příště se na Vás budu opět těšit.

jednatelka Zuzana Foglová
 

Mladí hasiči
 Zase po roce máme pár dní do prázdnin a sezónu za sebou. A že se nám letos dařilo!
 Ve dnech 10.-11.  května proběhl 
pro nás již tradiční závod O pohár obce 
Svatý Jiří. Letos se nám povedlo přihlásit 
obě kategorie družstev  – i  díky dvěma 
slečnám z  Klášterce, které celou sezónu 
doplňovaly řady našich starších. Se star-
tovním číslem 16 si mladší doběhli pro 
16.místo. Starší naštěstí výše startovní-
ho čísla neovlivnila a  opět doběhli pro 
stejnou příčku jako loni - 11. místo z 20 
družstev. Asi je nám souzeno!
 V sobotu 18. května se v Dolní Mo-
ravě konala Okrsková soutěž v požárním 
útoku. Děti předvedly skvělé výkony 
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a odvezly si vždy druhá místa ve svých kategoriích.
 Tréninky byly náročné a časté, nepřálo nám počasí, 
ale když bylo těžko na cvičišti, tak nás nezastavilo těžko 
ani na bojišti. V rozmáčeném mladkovském terénu jsme 
srdnatě vstoupili do okresního závodu Hry Plamen. Ten 
proběhl nezvykle o víkendu 31. 5.–1. 6. Mladší si odvezli 
22. místo z 35 družstev - a to je na tak mladé družstvo 
skvělý výsledek. Starší nezklamali - bojovali od první 
minuty až po poslední sestřelení terče - bylo z toho his-
torické unikátní a naprosto úžasné 5. MÍSTO! z 29 druž-
stev (vlastně jsme neporazili jen čtyřku favoritů, kteří 
mezi sebou rozdělovali postup na krajské kolo).
 Za zmínku stojí také účast v  soutěži jednotlivců 
na 60 m překážek. Pustili se do toho Nikola Chládková, 
Martina Hrdinová, Matěj Trejtnar a Vojtěch Trojan. Ve 
Svatém Jiří a v Mladkově nastoupili na své první závody 
a hned z toho bylo docela úspěšné 7. místo pro Vojtu a 8. 
místo pro Marťu. Jsou šikovní - gratulujeme a přejeme 
hodně zdaru při dalším trénování.

 V úterý 18. června jsme se mile rozloučili se sezónou 2023/2024 u hasičárny. Šipkovaná s od-
měnou na konci se povedla, dorty byly snědeny, šampáňa vypita a už se všichni těšíme na srpnové 
soustředění.
 Krásné prázdniny všem!
 Za vedoucí MH Janča Trojanová
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Těchonínský spolek turistů (www.toulanikolemorlice.cz)
 Další ročník pochodu Toulání kolem Orlice (27. ročník - 25. 5. 2024 - Těchonín) je za námi.
 Rekordní účast z  loňska se pokořit nepodařilo, 
přičítáme to mnoha akcím v okolí, špatné předpovědi 
počasí a samozřejmě i hokejovému zápasu naší české 
reprezentace v  brzkém odpoledni téhož dne na MS 
v hokeji.
 V číslech by XXVII. ročník vypadal takto:
 Na dětské trase jsme viděli celkem 136 usměva-
vých dětí s  rodiči, trasu 13 si vyšláplo 174 pochod-
níků, na trasu 23 se odvážil počet 55 a nejdelší trasu 
40 km si pěšky i na kole užilo 15 cyklo/turistů. Takže 
Těchonín přivítal celkem 380 (+ 2 koně) účastníků 
našeho pochodu.
 Díky vstupence v ceně pochodu se do podzemí 
tvrze Bouda podívalo 74 turistů a za volnou vstupen-
ku si žeton do turniketu rozhledny na Suchém vrchu 
přišlo vyměnit a  na rozhlednu vyšlapalo celkem 59 
turistů.
 Trasu Toulání na naše pozvání obohatily ještě 
dva zajímavé projekty:
 Na Boudě se díky edukačnímu stánku Lesů ČR 
turisté dozvěděli něco o lese a práci lesníků. V cíli je 
skupinka kolem TONDY OBALA (firma EKOKOM) 
hravou formou vyzkoušela z třídění odpadů.

 Příjemným bodem dne byl i postup našich hokejistů do finále MS - v prostoru cíle bylo možné 
sledovat přímý přenos.
 Na vystoupení Pepy Moravce s harmonikou a jeho družinou (housle + tuba) si počkal hojný po-
čet zúčastněných turistů i místních obyvatel. Živé vystoupení bylo pěknou tečkou za vydařeným dnem 
v Těchoníně.
 Děkujeme za velice pozitivní ohlasy na přípravu a organizaci pochodu, velice nás těší i chvála na 
značení pochodu. A největší pochvaly jsme se dočkali od dětí – dětská trasa s tématem ČESKÉ PO-
HÁDKY se prý opravdu líbila. Ježibaba z (ne)perníkové chaloupky měla, díky dětské píli, opět kam 
složit hlavu, řepu se podařilo vytáhnout hned několikrát a Otesánkovo bříško si děti s chutí vyzkouše-
ly, a protože měly všechny ještě malou rezervu, dostaly pořádnou sladkou odměnu.
 Za organizační tým pochodu Jiří Trojan
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Klub důchodců
Klub důchodců v druhém čtvrtletí roku 2024 .
 Členové klubu důchodců se od října do dubna scházejí ve čtvrtek okolo poloviny měsíce od 
14 hodin, v dalších měsících od 16 hodin. Při dubnovém setkání nám naše hodné členky Dáša Kum-
poštová a Alenka Filipová (s přípravnou pomocí Alenky Veselé a Hanky Jentschkové ze školní jídel-
ny) usmažily vynikající křapáče (bramboráky). I jubilanti se připojili svými dobrotami. Samozřejmě 
jsme probrali dění v  naší obci a  nechyběly historky ze života. V  květnu jsme popřáli oslavencům 
tohoto měsíce a  ti nám připravili výborné pohoš-
tění. Manželé Michalkovi nám promítli fotografie 
a videa z okružní cesty zeměmi jihozápadní Evropy 
a svěřili se nám se zajímavými zážitky. Zhlédli jsme 
například pěkné záběry z Gibraltaru, nebo třeba ze 
známého poutního místa Lourdy. Po světoběžníku 
Václavu Prüherovi (a jeho ženě Aničce) máme v klu-
bu další cestovatele. Červnové setkání bylo věnová-
no jubilantům Janě Liebichové, Ladislavu Vágnerovi 
a třem svátečnicím. Všichni jsme zavzpomínali i na 
člena, jenž by s námi také slavil svůj svátek, ale po-
bývá nyní u dcery poblíž Kadaně, a to na Ladislava 
Filipa, nejstaršího člena KD a nejstaršího našeho občana. Společné přání mu zašleme písemně.

Za KD Ivanka Špinlerová

Český rybářský svaz - místní organizace Těchonín
 Milí čtenáři Těchonínských listů,
následující řádky patří místním rybářům a já Vás rád seznámím s novinkami. Rybáři se věnují dlou-
hodobě a vlastně již od počátku vzniku místní organizace v Těchoníně péči o  toky – Těchonínský 
potok, Tichou Orlici a přítoky, které jsou chovné. Bohužel se dlouhodobě potýkáme se zjištěním, že 
nám mizí jednotlivé druhy ryb z vodního toku Tiché Orlice. Mizí jak ročci, tak dvouleté a i starší ryby, 
zejména druhů původních – tedy pstruha obecného, vranky obecné nebo lipana podhorního. S touto 
problematikou jsme se obrátili na Českou inspekci životního prostředí, neboť se nám zdá, že dochází 
k nějakým „otravám“, které spolu s predátory likvidují celé populace života zejména na toku Tiché 
Orlice od Králík po Jablonné nad Orlicí.
 Na počátku jara jsme provedli slovy a vysazení nových pstroužků na Těchonínský potok a další 
chovné potoky a potůčky v katastru naší obce. Na úvod pstruhové sezony jsme s dětmi provedli v rám-
ci akce ukliďme Česko očistu břehů a toku Tiché Orlice. Nejen s dětmi se podivujeme nad tím, kolik 
nepořádku jsou lidé schopni do toku vyhodit. Zejména spodní část Těchonína je tím neblaze proslulá, 
nepomáhá ani domlouvání. Někteří jedinci jsou prostě k neponaučení a domnívají se, že se o nich 
neví.
 Nezačali jsme úplně vesele, tak to pojďme změnit, a protože je rybářská sezóna v plném proudu, 
je v plném proudu i rybářský závodní koloběh.
 Polovina dubna byla ve znamení super výsledků našich dospělých „reprezentantů“. Josef Sedlá-
ček a Jan Pohl se zúčastnili Memoriálu Michala Konče, který pořádá každoročně na Hornolipeckém 
pstruhovém rybníce MO ČRS Králíky. Startovní listina byla takřka plná a lovná místa nakonec ob-
sadilo celkem 32 lovících. Lovilo se přívlačí nebo muškařením. Souboj proti vláčkařům byl těžký, ale 
ukázalo se, že muška má prim. Ve čtyřech kolech bylo potřeba zabrat, ke konci závodu nebylo lehké 
chytit šupinku, nicméně konečné 2. místo Josefa Sedláčka nám udělalo radost. Dalšími závodníky, 
kteří svým výkonem dali vědět o naší malé organizaci ve světě, byli Pavel Šafár a Daniel Oškera, kteří 
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v prvním kole Carp ligy B vyrazili do Maďarska na jezero Zsennye. Zde metodou start - cíl zvítězili 
a brali tedy první místo. O to větší radost máme i z toho, že se Pavlovi podařilo ulovit největší rybu 
závodu, kapra o hmotnosti 21,725 kg.
 Pro děti jsme měli v kroužku připraven bohatý rok. Bohatý jak po stránce nových zážitků, tak 
i závodních klání. První výlet směřoval do Poličky na mistrovství ČR v jezerním muškaření, kde měly 
děti možnost podívat se na nejlepší závodníky a závodnice v mušce, které dnešní český svět muškaření 
má. Kořením bylo setkání s ženskou muškařskou reprezentací ČR, kdy holky daly dětem nějaké své 
mušky a cenné rady. Také jsem se setkali se zástupci rybářského kroužku Parmičky Sokolov, se který-
mi jsme dlouhodobě v kontaktu, a moc jsme si to užili.
 Vybaveni novými vědomostmi jsme vyrazili ke konci dubna potrénovat na Hornolipecký rybník, 
kde nás zanedlouho měly čekat závody. Trénink nám ukázal, jak to bude těžké. Začátkem května jsme 
se tedy vypravili opět na Hornolipecký rybník, tentokrát na závody. Závodilo celkem 15 dětí. Naši 
borci obsadili: 3. místo Ondra Šimek, 4. místo Honza Kosek, 5. místo Eliška Kosková, 8. místo Tom 
Fogl, 11. místo Nikolka Sedláčková, 12. místo Jirka Lorenc. Nejmladší závodnicí byla Nikolka Sedláč-
ková. Všichni naši závodníci muškařili a musím říci, že se jim celkem obstojně podařilo držet nerovný 
souboj s vláčkaři. Byli úžasní a všichni překonávali svůj dosavadní um, zejména disciplinovaným pří-
stupem ke stanoveným technikám lovu.
 Další krátký výlet byl do nedalekého Klášterce nad Orlicí, kde proběhl závod 1. ligy v muškaření 
mužů a Masters ČR. Vydali jsme se po stopách a došli jsme i k legendám, kdy jsme mohli pozorovat 
Luboše Rozu, Ivana Vančuru, Lukáše Starýchfojtů a jeho otce Tomáše Starýchfojtů, ale i další elitní 
muškaře v akci, což bylo velice poučné, a jejich kouzla s muškařským prutem dodnes jen těžko chápe-
me.
 Mimo výlety za vzděláváním k vodě jsme se také vzdělávali teoreticky, kdy jsme s pár dětmi z na-
šeho kroužku vyrazili do Ústí nad Orlicí, kde měl přednášku Jakub Vágner. Měli jsme možnost i na 
krátký, a řekl bych i osobnější, rozhovor po jejím ukončení. Myslím si, že to bylo velmi poučné a dalo 
se navnímat poměrně větší množství nových informací.
 Naše činnost pokračovala dalšími závody, tentokráte v nedaleké Lukavici na Mostiskách, které 
dopadly bezvadně. Voda byla těžká a vítr nám dal hodně zabrat. Ale jak se říká - foukalo pro všechny 
stejně. Nejlépe se umístila Eliška Kosková, která obsadila 3. místo. Pak byl 9. Tom Fogl, 11. Honza 
Kosek, 17. Vinca Čoban. Jára Chládek a Ondra Šimek to kryli z druhé strany. V kategorii dětí lovících 
s pomocí byla nejlepší Nikolka Sedláčková, která obsadila 1. místo, 3. byl Jirka Lorenc a pak následoval 
Dominik Matějka. Tato kategorie je pro mě trochu neznámou a litoval jsem, že jsem Niky nenechal 
lovit v kategorii samostatných lovců. Protože naše pomoc, kterou jsme jí poskytli, nebyla nikterak zá-
sadní a dalo by se říci, že chytala víceméně samostatně, což konstatovala i úseková rozhodčí. Celkový 
součet ulovených ryb, které si připsala, se pohyboval okolo 300 cm a nejlepší lovící v závodní kategorii 
překonal něco kolem 220 cm. Nicméně musím smeknout před všemi, nejen našimi lovci, kteří závo-
dili. Parádní výkon předvedli opravdu všichni, a to i přes to, že se některým nepodařilo ulovit rybku. 
Ale to k tomu taky patří.
 Druhý den jsme jeli na další závody, ale vítr ze soboty se změnil v silný déšť, což nebylo moc 
prima. Závodní maratón toho víkendu pokračoval. Do tohoto závodu nastoupilo 48 dětí. Všichni 
naši lovící si připsali velké množství bílé ryby a sem tam kapříček. Za mě super, ale bodový zisk za 
ulovenou bílou rybu je prostě nižší 2 b/ks a u kapra 1 cm délky/1 b. Toto je stará vesta. Ale nám kapři 
nenajeli, bohužel. Tato voda je krásná, ale i záludná zároveň. Všechny naše děti si zaslouží jedno velké 
poděkování za výdrž, neutuchající chuť lovit, odvahu se překonávat a taky za udržení poměrně dobré 
disciplíny i  v  takto opravdu nevlídném počasí. Nejúspěšnějším rybářem těchto závodů se stal náš 
Honza Kosek, který si v nelehkých podmínkách poradil a připsal si úlovek 21 ks ryb. Umístění našich 
dětí bylo následující: 9. Ester Čobanová, 14. Eliška Kosková, 16. Tom Fogl, 19. Honza Kosek, 20. On-
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dra Šimek, 24. Vincent Čoban, 25. Matěj Šimek, 33. Nikola Sedláčková, 39. Jiřík Lorenc. Z umístění si 
nelze dělat hlavu, za mě jsou to super výsledky a hlavně zkušenosti!
 Následoval výlet na Úpici do Trutnova, horní tok Labe pod přehradu Les Království s průvodcem 
Otou Hiklem a Parmičkami Sokolov a přednáška Jana Knapa. Skvělé setkání, při kterém si naši muš-
kaři měli možnost vyzkoušet nové techniky, navázat kamarádství a hlavně jsme se opět setkali s přáteli 
ze Sokolova. Domů jsme přijeli ještě před půlnocí, plni báječných zážitků, které děti pěkně zmohly, což 
mi z auta udělalo spací vagón.
 Poslední dva závody, kterých jsme se účastnili, byly závody na naší oblíbené vodě, tedy závody 
pořádané rybáři z  Nekoře na vy-
rovnávací tzv. malé přehradě. Tyto 
závody dopadly báječně. 1. místo 
Nikolka Sedláčková s úlovkem 9 ks 
a součtem 271 cm, 2. místo Honza 
Kosek s  úlovkem 9 ks a  součtem 
250 cm, 3. místo Eliška Kosková 
s úlovkem 5 ks a součtem 128 cm, 
4. místo Vincent Čoban s  úlov-
kem 4 ks a součtem 115 cm, 5. Jára 
Chládek s úlovkem 2 ks a součtem 
59 cm, dále následovalo umístění 
dětí z pořádající organizace.
 Poslední report je ze závodů 
pořádaných MO Jablonné nad Or-
licí na tamní malé vodě Bystříčku. 
Začátek naznačoval, že to bude 
jízda. Rybobraní však po chvíli 
ustalo a do konce závodů bylo vel-
mi pozvolné. Nicméně dopoledne 
u vody to bylo fajnové. Z celkové-
ho počtu 20 dětí byly bez úlovků 
jen tři. Našimi nejlepšími lovícími 
se staly naše nejmladší děti, které 
braly spolu s  jablonskými dětmi 
dělené 5. – 8. místo a byly jimi Ni-
kola Sedláčková a Matěj Šimek, ná-
sledovali na děleném 9. – 11. místě 
Honza Kosek a Jarda Chládek, dále 
12. místo Eliška Kosková, 13. – 15. 
Ondra Šimek a  Jirka Lorenc a  na 
děleném 18. – 19. místě nás kryl Vinca Čoban.
 Celkově si myslím, že děti mají rybaření v lásce a jednotlivé výlety a závody z nás dělají ještě větší 
partu. Ještě nás čekají závody na rybárně, a to jak dospělé, tak i děti. Pojedeme s dětmi do Králík na 
Hornolipecký rybník tentokráte s plavanou a feedery. Čeká nás víkendový kemp a memoriál Josefa 
Sedláčka st.
 Pozvánkou na Memoriál Josefa Sedláčka st., který proběhne dne 20. 7. 2024, se s Vámi rozloučím 
a přeji Vám za rybáře jen ty nejkrásnější zážitky z léta. Krásné dny přejeme všem.
 Josef Sedláček
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Životní jubilea
duben
 50 let - Šárka Koubová
 55 let - Costea Galvan Luis Jose
 75 let - Ladislav Šimek
 80 let - Jiří Hejl
 80 let - Marie Pejcharová
květen
 55 let - Aleš Nepustil
 55 let - Richard Vaňous
 60 let - Lenka Krejčová
 60 let - Dagmar Sedláčková
 65 let - Luděk Ryba
červen
 50 let - Věra Stejskalová
 75 let - Mikuláš Papoušek
 85 let - Ladislav Vágner

Narodili se:
 Anna Antoněnko
 
 

Poděkování

 Letos přiletěla 
hlavní skupina jiřiček 
nejméně o tři týdny 
později a hned se pus-
tila do stavby hnízd. 
V minulých TL jsem 
psala o jejich ochraně. 
Děkuji moc manže-
lům Luxovým z Cel-
ného č. p. 87, u nichž 
si jiřičky vybudovaly 
pět hnízd (a zkoušely 
to i mezi ostatními 
trámy, takže blátivé 
hrudky jsou na bílé 
omítce vidět i tam). 
Doufám, že jim za 
to jiřičky přinesou, 
jak se věří odedávna, 
spoustu štěstí. V domě naproti jsem napočítala hnízd osm a vím, že jsou i u Studených. Děku-
ji všem v naší vsi, kdo pečují nejen o jiřičky, ale i o vlaštovky! Je vidět, že vám příroda není 
lhostejná.

Ivanka Špinlerová
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Zastupitelstva obce – termíny a program

Červenec (zasedání ZO se nekoná)

Srpen - 14. 8. 2024 v 18:00 hod.
• Zpráva předsedy finančního výboru o plnění rozpočtu obce za 1. 

pololetí roku
• Zpráva účetního o placení poplatků a nájemného k 31. 7. 2024
• Příprava projektového záměru příp. žádost o poskytnutí dotace z pro-

středků Pardubického kraje v rámci POV na rok 2025

Září - 11. 9. 2023 v 18:00 hod.
• Zajištění dopravní obslužnosti v obci
• Odvoz a skládkování komunálního odpadu

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – PODZIM 2024:
Uzávěrka v pátek 20. 9. 2024
V prodeji budou od čtvrtka 3. 10. 2024
 
Termín uzávěrky platí pro přispěvatele stálé i příležitostné.
Tento termín je nejzazší termín pro odeslání nebo odevzdání příspěvku. Příspěvky prosím zasílejte 
na adresu: listy@techonin.cz nebo můžete písemný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční 
rady, jejich jména jsou uvedena na zadní straně obalu TL.

Těchonínské listy můžete zakoupit:
• Konzum Těchonín
• prodejna potravin na Celném
• Obecní úřad Těchonín
• informační centrum Jablonné nad Orlicí

Připomínáme také možnost roční předplacení roznášky TL (celkem 4 čísla) až do domu. K předplat-
nému se zájemce může přihlásit uhrazením částky 100 Kč na účet obce číslo 3621611/0100 s uvede-
ním variabilního symbolu 33492111 a uvedením příjmení a čísla popisného do zprávy pro příjemce.

INFORMAČNÍ OKÉNKO

Základní cena inzerce v Těchonínských listech: 4 Kč/cm2 (včetně DPH)
Velikost : šířka x výška
A – 6,4 x 3,7 cm =   95 Kč
B – 12,8 x 3,7 cm = 186 Kč
C – 12,8 x 7,4 cm = 366 Kč
D – 12,8 x 9,25 cm = 450 Kč (1/2 strany)
E – 12,8 x 11,1 cm = 531 Kč
F – 12,8 x 14,8 cm = 697 Kč
G – 12,8 x 18,5 cm = 857 Kč (1 strana) 
 
Při opakované inzerci nad částku 100 Kč, a to pouze v následujícím vydání Těchonínských listů, lze poskytnout
slevu až 20% z původní ceny (není na ni nárok). Ceny jsou platné od 1.7.2022.C
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Zveřejnění blahopřání,
poděkování nebo vzpomínky v TL:
Do velikosti: šířka x výška
A – 12,8 x 4.6 cm – 50 Kč (1/4 strany)
B – 12,8 x 9,2 cm – 100 Kč (1/2 strany)
C – 12,8 x 13,8 cm – 150 Kč (3/4 strany)
D – 12.8 x 18,5 cm – 200 Kč (celá strana)
Může být i fotografie.
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ROZHOVOR S…
Setkání a povídání s Janou Liebichovou

 Dnes jsem navštívila paní Janu 
Liebichovou, která umí pěkně vyprávět. 
Setkáváme se v  Klubu důchodců. Byla 
jsem jí přát v roce 2023 k jejím 85. naro-
zeninám za SPOZ Těchonín. Paní Jana 
velkou část života pracovala v  textilní 
továrně v Těchoníně. Není žádný vrcho-
lový sportovec (i když v mládí ji bavila 
atletika  – běhání), ani umělec, ani ne-
napsala knihu. Přesto jsem se rozhodla 
udělat s ní rozhovor o jejím životě. Jana 
má totiž jedno velké bohatství. Poro-
dila 7 dětí. Bohužel dvě děti jí zemřely. 
Radka ve 14 měsících a  Jaroslav v  11 
měsících. Pět dětí ale paní Jana zdárně 
vychovala do dospělosti a dnes se může 
těšit z  vnoučat, pravnoučat a  prapra-
vnoučat. Kolik je dnes žen matek, které 
porodily a vychovali 5 dětí. Velmi málo. 
Proto má paní Jana můj velký obdiv. Její 
vzpomínání a  vyprávění mi připomíná 
romány spisovatelky Javořické o  nejed-
noduchém životě, v kterém si Jana doká-
zala najít čas na radost a štěstí.

J.P.: Jano, tvoje datum narození 6. 6. 1938 říká, že ses narodila nedlouho před začátkem druhé 
světové války. Jaké bylo tvoje dětství?

J.L.: Narodila jsem se v Jablonci nad Nisou. Tatínek pracoval na dráze. Maminka byla se mnou doma. 
Byla jsem jedináček. Dětství jsem měla pěkné, ale poznamenané válkou. Němci v roce 1938 obsadili 
naše pohraničí – Sudety. Když mně bylo 6 neděl, musela celá naše rodina odjet z pohraničí do vnitro-
zemí. Vzali jsme si jen to nejnutnější. Nábytek tam zůstal. Dostali jsme se do Kostelce nad Orlicí, kde 
jsme bydleli v podnájmu. Když mně byly 3 roky, přestěhovali jsme se do Jablonného nad Orlicí. Byla zde 
takzvaná přechodová železniční stanice, na které tatínek pracoval. Bydleli jsme u Valentů u mostu, dnes 
je zde dům s pečovatelskou službou. Tady jsem začala chodit do první třídy k paní učitelce Neškudlové. 
Učili jsme se ještě německy. U Jamenské zastávky byla závora a hranice. To si pamatuji, jak se v dubnu 
1945 v Jablonném střílelo.

J.P.: Jano, po osvobození jste se stěhovali do Těchonína?
J.L.: To ještě ne. V srpnu 1945 naše rodina odešla do Lichkova. Tatínek tam dostal práci na nádraží. 
V srpnu 1945 už bylo hodně volných domů v pohraničí. Tatínek nechtěl hospodařit, a tak jsme bydleli 
v nájemním bytě. Já jsem začala chodit do druhé třídy. A tady už jsme se učili ruštinu. V Lichkově byla 
dvojtřídka od 1. do 5. ročníku. Nás, druháčků, bylo 12. Od 6. do 9. třídy jsem dojížděla do Králík. Pama-
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tuji si pana učitele Trnku. Ten, 
když zvedl hlas, tak ho bylo 
slyšet až ve druhém patře. 
Hodně nás ale naučil a  byl 
spravedlivý.

J.P.: Jano, když jsi ukončila 
v roce 1953 základní školu, co 
jsi šla dělat?

J.L.: Do roku 1955 jsem se 
učila v  Těchoníně v  textilním 
závodě Orban. Vyučila jsem 
se tkadlenou. No a v roce 1956 
jsem se vdávala.

J.P.: Kde jste se s  manželem 
poznali?

J.L.: Jeho rodiče byli ze Sob-
kovic a  přišli do Těchonína 
v roce 1945 do chalupy za ře-
kou pod nádražím u lesní ces-
ty „Dříňovkou“ na Studené. 
A  můj budoucí manžel se jel 
podívat do Lichkova na diva-
delní představení „Třetí zvoně-
ní“. Bylo to vystoupení ochot-
nického spolku z  Lichkova. 
A tam jsme se seznámili.

J.P.: Kde jste se po svatbě usa-
dili?

J.L.: Zůstali jsme v  Lichkově. 
Bydleli jsme u Fryntů v nájmu. 
Tam se nám narodila v roce 1957 Jana, v roce 1959 Pepa a v roce 1961 Láďa. Manžel pracoval na dráze 
jako topič na lokomotivě, později jako signalista. Pak jsme získali byt ve strážním domku u trati na 
Mladkov. V roce 1967 se nám narodila dcera Jarmila. Když měla dcera dva roky, začala jsem pracovat 
v restauraci v Lichkově na nádraží. Pak nám obec nabídla byt ve vile naproti nádraží, kde byla umístě-
na MŠ. A já jsem začala pracovat jako školnice a kuchařka ve školce. Manžel mezitím ve volném čase 
jezdil do Těchonína, kde postupně svépomocí stavěl dům v místě, kde bydleli jeho rodiče.

J.P.: V kterém roce ses stala občankou Těchonína?
J.L.: Bylo to v roce 1972, kdy jsme se stěhovali do svého nového domu. Pamatuji se, že když jsem jezdila 
z textilky z Těchonína do Lichkova, čekala jsem na nádraží. A moc se mi líbil ten pohled na údolí, řeku 
a stráň ke Studeneckým skalám. Jako slečna jsem si říkala, že by se mi líbilo žít v takovém krásném 
místě.

J.P.: A to se ti, Jani, splnilo, viď.
J.L.: No, splnilo, ale ze začátku to nebyl žádný med. Rodiče manžela bydleli s námi v domě, ale tchán byl 
zlomyslný, nespokojený, zlý člověk. Čím byl starší, tím to bylo horší. Nejen mně, ale ani manželovi nepřál, 
rád se hádal. Snažili jsme se pomáhat v domě, na zahradě, v hospodářství. Byly tu dvě krávy, prasata… 
Sušila se sena… A to byl pro mě problém. Měla jsem astma, které jsem si léčila. Dokonce jsem byla dlou-



36

hodobě hospitalizo-
vána v léčebně v Al-
bertinu v Žamberku. 
Ani tady jsem neza-
hálela. Moc ráda 
jsem totiž pletla 
oblečení pro děti 
a  vnoučata. V  roce 
1972 Jana, Pepa 
a  Láďa jezdili do 
školy do Králík. Jar-
mila ještě do Lich-
kova.

J.P.: Jano, od roku 
1972 jsi až do dů-
chodu pracovala 
v textilce v Těchoní-
ně.

J.L.: Ano, ale s dvou-
letou mateřskou 
přestávkou. V  roce 
1975 se mi narodil 
Míra. V osmdesátých letech se odstěhoval tchán s tchýní ke švagrovi a zde konečně zavládl klid.

J.P.: Měla jsi někdy i volný čas pro sebe?
J.L.: Vždy se trochu času našlo. Šli jsme na zábavu, na ples, do kina. Jezdili na výlety. Třeba s manželem 
jsme jeli od Českých drah do Gdaňska.

J.P.: Obdivuji, jak jsi to všechno stíhala. Dnes si ženy pořizují jedno, nebo dvě děti a ještě v pozd-
ním věku. Stěžují si, že jsou z dětí unavené, nemají čas, nemohou pracovat na své kariéře.

J.L.: Jak jsem to stíhala? Ani nevím. Asi to bylo tím, že jsem byla mladá, když se děti rodily. Každé mi 
dalo starost, práci, ale přineslo mi hlavně radost a štěstí.

J.P.: Co dělají dnes tvoje děti?
J.L.: Všichni založili rodiny, někteří jsou již v důchodu. Jana pracovala jako tkadlena a pak na ná-
draží. Pepa se vyučil zámečníkem a opravářem potravinových strojů. Pracoval převážně na montážích. 
Láďa se vyučil truhlářem. Jarmila se učila na drážním učilišti v Liberci. Míra se učil na drážním učilišti 
v České Třebové jako mechanik a opravář kolejových vozidel. Odletěl do USA a dnes je nejdál od domo-
va, žije a pracuje na Havaji. Smutné období přišlo v roce 2016, kdy mi zemřel manžel.

J.P.: Ale ty jsi, Jano, nezůstala sama.
J.L.: Nezůstala. Dcera Jana a syn Pepa bydlí v domě se mnou. Vedle našeho domu má dům vnuk s man-
želkou a 3 dětmi. Syn Láďa s manželkou si postavili nad naším domem vlastní dům, kde má truhlář-
skou dílnu. Smutno mi tady není.

J.P.: Jano, kolik máš vnoučat, pravnoučat a prapravnoučat?
J.L.: Mám 14 vnoučat, 22 pravnoučat a 2 prapravnoučata.

J.P.: Jano, přeji ti, abys byla hodně zdravá, měla sílu na pěstování kytiček na zahrádce, které tě 
velmi baví. Hlavně ti přeji nadále dobré vztahy v rodině a radost z dětí, vnoučat, pravnoučat a pra-
pravnoučat. Děkuji za rozhovor.

Jarmila Pohlová
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AKCE V OBCI
Noc kostelů
 Dne 7. 6. 2024 se konala Noc kostelů. Zapojil se do ní i náš kostel sv. Markéty. Ústředním 
tématem letošního ročníku bylo srdce, proto nám na začátek zazpívaly od srdce děti z pěveckého 
kroužku pod vedení Lenky Moravcové za doprovodu Lenky Mertové a Šimona Dostálka, zahrály 
děti z flétnového kroužku pod vedením Lenky Krejčové za doprovodu Evy Potúčkové.

 Následně si mohli návštěvníci (bylo jich okolo 70) prohlédnout zařízení kostela včetně věže, 
dozvědět se něco z historie, napsat své přání nebo dík od srdce, nebo si jen tak popovídat. Většině 
dětí se podařilo splnit pátrací hru, a tak se o našem kostele dozvědět něco nového.
 Děkuji všem, kteří se této akce zúčastnili.
 Za pořadatele napsala Anička Břinčilová
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Čechřice vonná
 
 Před více než padesáti lety si 
můj otec přivezl z Orlického Záho-
ří, kde žije jeho syn s rodinou, rost-
linu, která se mu později rozšířila 
pod stromy u  chalupy. Prý ji pěs-
tovala na zahradě na Bořitavě jeho 
maminka, výborná bylinkářka. Sa-
mozřejmě - jinak by to u učitele ne-
šlo - nás i naše děti o rostlině vždy 
náležitě poučil. Čechřici vonnou 
pěstovali horalé např.  v  Krkono-
ších, Orlických horách i Jeseníkách 
u  svých chalup. Komu voní anýz, 
fenykl či lékořice, oblíbil by si i vůni 
a také chuť různých částí této rost-
liny. Otec nabízel k ochutnání ještě 
zelené nažky čechřice se slovy, že chutnají jako hašlerky. Jako včelař věděl, jak moc láká tato rostlina 
motýly a včely. Na pohled je také hezká, nerozkvetlá připomíná kapradinu. Nejblíž (kromě u chalupy, 
kde dnes bydlí Moravcovi) ji uvidíte u příkopů ve Studeném. Samozřejmě i dál - dokonce na hřbi-
tově ve Vrchní Orlici zdobí jako jediná hroby. 
Za pobytů v Jeseníkách i při návštěvách u mého 
bratra v  Orlickém Záhoří jsme s  dcerou často 
narazily na čechřici v  místech, kde byly kdysi 
chalupy, jež po odsunu německých obyvatel po 
válce zchátraly.
 Protože se člověk může stále poučit a mno-
zí lidé se začínají k přírodě a jejím darům vra-
cet, hledala jsem vše o čechřici i v dostupných 
pramenech. Kromě toho jsme si s dcerou tuto 
rostlinu letos přivezly z Heřmanovic u Zlatých 
Hor a doufáme, že se jí bude u nás dařit.
 Čechřice vonná (Myrrhis odorata) je rost-
lina z  čeledi miříkovitých. Pochází prý z  hor 
jižní Evropy. Vyskytuje se ve volné přírodě, ale 
jen druhotně jako pozůstatek dřívějšího pěsto-
vání. Je to vytrvalá bylina, velmi otužilá a mra-
zuvzdorná. Dosahuje výšky až 120 cm. Má velké 
tříčetné listy, přízemní řapíkaté a zpeřené. Květy 
se shlukují do okolíků, nažky jsou 2 až 2,5 cm 
dlouhé. Rozmnožuje se semeny, ta se musí do-
stat do volné půdy na podzim, nebo brzy zjara, 
protože k vyklíčení potřebují období s nízkými 
teplotami. Preferuje vlhčí půdu.

PŘÍRODA KOLEM NÁS

Čechřice se semeny

Čechřice vonná ve Vrchní Orlici
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 A proč ji pěstovat? Komu jsou blízké ven-
kovské zahrady, určitě by ji uplatnil jako do-
plněk květin našich babiček. Na fotografii ze 
hřbitova ve Vrchní Orlici u kostela svatého Jana 
Nepomuckého vidíte, že čechřice jako jediná 
z  výzdoby hrobů bývalých německých obyva-
tel přetrvala. Roste tam samozřejmě tak, jak se 
rozšířila (hlavně pomocí oddenků), ale opravdu 
připomíná kapradiny. Svou horalskou odolnost 
nezapře. Na další fotografii je tato rostlina na 
mezi v  Ostružné - i  tam jako rostlinné dědic-
tví po původních obyvatelích. Nedávno jsem se 
dozvěděla, že na naučné stezce Okolím Dešt-
ného v  Šerlišském dole je připomínka rostlin, 
které se dřív u chalup v  tomto kraji pěstovaly, 
užívaly a zapomnělo se na ně. Je to malinká Su-
detská zahrádka a čechřice vonná v ní nechybí. 
Před čtrnácti dny jsme s  dcerou v  Letohradě 
navštívily zajímavou přednášku o  zahradách 
známého zahradního architekta Ferdinanda 
Lefflera. Na snímcích, jež promítal, se v  jeho 
návrzích čechřice také objevovala. A  jak říkal, 
v každém místě bychom měli využívat rostlin, 
které v něm mají svůj domov. Dalším důvodem 
pěstování je fakt, že čechřici milují včely, motýli 
a  jiný hmyz (tedy je významná především pro 
včelaře).
 Hlavní je ovšem to, že její silice se používají 
k léčbě různých nemocí a neduhů. Působí proti 
nechutenství, zlepšuje trávení, léčí bronchitidu, 
podporuje vykašlávání. Zklidňuje kožní záněty 
a  dokonce prý pročišťuje krev. Podobně jako 
anýz, fenykl nebo kopr podporuje tvorbu ma-
teřského mléka. Sklízet lze květ, semena, mladé 
listy i  kořen. Celá rostlina má nasládlou chuť 
a může být i přírodním sladidlem pro diabetiky. 
Někomu připomíná příchutí i vůní med. Seme-
na se sklízejí nezralá - zelená (i suší), zralá černá jsou tvrdá a nejdou rozkousat. Do salátů (i ovoc-
ných) a do čajů se používají mladé listy před květem rostliny, později mají slabší chuť. Ze všech částí 
lze vyrobit tinkturu. Kořen se dá jíst i dušený. Vzpomínám, že nám otec zmínil přidávání semen do 
nakládané červené řepy a snad i do perníku a pečiva. Přiznávám, že mně lékořice nechutná (nikdy 
jsem neměla ráda pendrekové výrobky) a někomu ji vůně čechřice připomíná. Já z ní cítím spíš fenykl 
a anýz a bylinkový čaj s pár semínky je voňavý a osvěžující. Musím také potvrdit, že zelené semínko 
opravdu chutná jako jemnější hašlerka. Na závěr chci ale dodat, že pokud byste chtěli čechřici sbírat 
někde v přírodě, nespleťte si ji, i když je to málo pravděpodobné, s jedovatým bolehlavem - ten ovšem 
tak typicky nevoní (spíš páchne po myšině). Vždycky je dobré se s někým poradit.

Ivanka Špinlerová

Čechřice vonná v Ostružné

Sudetská zahrádka
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